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Rialus pranešimas
SLA Kuopoms ir nariams

Kovo 1 dieną, 1972 m., prasideda SLA Pildomosios Tary
bos narių rinkimas. Susivienijimo nariai turi išrinkti: Prezi
dentą, Vice Prezidentą, Sekretorių, Iždininką, du Iždo Globėjus 
ir Daktarą Kvotėją.

BALSAVIMO LAIKAS - 31 diena, pradedant nuo kovo 1 d. ir 
baigiant kovo 31 d., 1972 metais. Visos rinkimų blankos ir- 
balotai turi būti atsiųsti Centrui nevėliau balandžio 5 d., 1972 
m. Vėliau atsiųsti balsai nebus įskaitomi.

PASTABA: Balsavimai turi būti atlikti viename mėnesy, 
kovo mėnesio kuopos susirinkime.

BALSAVIMO BŪDAS. Visi Pildomosios Tarybos nariai turi 
būti renkami visuotinu balsavimu. Kuopos susirinkime, kuria
me įvyks balsavimai, kiekvienas narys, turįs teisę balsuoti, 
gaus iš kuopos valdybos atspausdintą BALSAVIMO BALOTĄ. 
Balote narys parašo kryželį ties vardu to kandidato, kurį jis 
nori išrinkti į SLA Tarybą.

Jeigu kuriam nors nariui būtų sunkumų išpildyti balotą, tai 
jis gali paprašyti pirmininką ar sekretorių perskaityti kandida
tų vardus ir, pagal nario pageidavimus, išpildyti balotą. Ba
lotą tačiau turi sudėti pats narys.

Pabaigus balsavimus, susirinkime pirmininko paskirta ko
misija surenka balotus, suskaito balsus ir praneša susirinki- 
mui balsavimo pasekmės.

KUOPŲ SEKRETORIŲ PAREIGOS. Kuopų sekretoriai turi 
įrašyti į Balsavimų Raporto Blanką, No. 1: kuopos numerį, 
miestą, valstiją, kiek narių susirinkime dalyvavo, kiek balsa
vo, kiek atsisakė balsuoti ir kiek kuris kandidatas gavo balsų. 
Pilnai išpildžius blanką, kuopos valdyba turi pasirašyti po ja ir 
kartu su visais BALSAVIMO BALOTAIS akyvaizdoje susirinku
sių turi sudėti į voką ( konvertą), ant kurio yra išspausdintas 
žodis BALSAVIMU, ir tą patį vakarą įmesti į pašto dėžutę.

KUOPŲ VALDYBŲ PAREIGOS. Visiems nesusipratimams 
išvengti, kuopų valdybos prašomos griežtai laikytis Susivieni
jimo Konstitucijos: saugoti, kad balsavimai būtų atlikti teisin
gai, kad balsuotų tiktai tie nariai, kurie yra gerame stovy, 
kurie yra išbuvę šešis mėnesius Susivienijimo nariais ir tik 
tie, kurie dalyvauja kuopos susirinkime.

PASTABA. Balsavimai turi būti atlikti čia nurodyta tvarka. 
Balsavimai atlikti kitokiu būdu bus laikomi neteisėtais ir balsai 
turės būti atmesti galutiname jų su skaičiavime.

SLA PILDOMOJI TARYBA;

P. P. DARGIS - Prezidentas,
A. CHAPLIKAS - Vice Prezidentas, 
ALGIRDAS BUDRECKIS - Sekretorius, 
E. MIKUŽIUTĖ - Iždininkė,
S. BREDES, Jr. - Iždo Globėjas,
J. MILERIUTĖ - Iždo Globėja,
DR. S. BIEZlS - Daktaras-Kvotėjas

SLA PILDOMOSIOS TARYBOS SUVAŽIAVIMO PROTOKOLAS

iŠ posėdžių įvykusių SLA Centro rastinėje New Yorke, spalio 
23 - 25 dienomis, - Siame numeryje spausdinamas iStisai. šią 
Tėvynės laidą todėl teko padidinti, kadangi vien protokolas uži
ma 8 puslapius ( pradedant 5-tu ir baigiant 12-tu). Tikimės, kad 
tuo bftdu patenkiname SLA narius.

65 Metai

LIETUVOS NEPRIKLAUSOMYBĖS SAVAITĖ Hempstead, L. I. Mies
telio Vykd. Viršininkas Francis T. Purcell (antras iš kairės) per
duoda proklamaciją Lietuvos Gen. Konsului New Yorke Anicetui Si
mučiui. Kairėje - BATUNO prezidentas Kęstutis Miklas. Dešinėje - 
Algis Jurgėla. Konsulas Simutis ir K. Miklas yra SLA nariai.

SLA PILDOMOSIOS TARYBOS
NOMINACIJŲ DUOMENYS

1972 metų sausio 24, 25 ir 26 dienomis SLA Pildomosios Tarybos 
Balsų Skaitymo Komisija - Antanas Gustus is Paterson, N. J. 101 kuo
pos* Antanas Jurgėla iš New York, N. Y. 126 kuopos ir Liucija Spė
raus kas iš New York, N. Y. 99 kuopos - SLA Centro patalpose, 307 
West 30 Street, New Yorke, suskaitė 1971 metų gruodžio mėn. vykdytų 
SLA Pildomosios Tarybos nominacijų balsus. Suskaičius Ir patikri
nus kuopų ir pavienių narių balsus, komisija rado, kad balsavime da
lyvavo 83 kuopos Ir 34 pavieniai nariai. Viso balsavo 1,211 teisėti 
nariai.

Nominacijose daugiausiai balsų gavo:

PREZIDENTO PAREIGOMS

P. Dargis 1,152

VICE PREZIDENTO PAREIGOMS
A. Chaplikas............................................................................. 1,029

SEKRETORIAUS PAREIGOMS
A. Budreckis.................................... 1,128
P. Januška. . . ..................................................................... 49

IŽDININKO PAREIGOMS
E. Mikužiutė.............................................................................. 991
J. Stukas.................................................................................. 130

IŽDO GLOBĖJU PAREIGOMS
S. Bredes, Jr............................................................................. 833
J. Miller....................................................................................... 791
A. Bukauskas .............................................................................. 280
M. Bayoras................................................................................... 231

DR. KVOTfiJO PAREIGOMS

Dr. 8. Bielis . . . .....................................................................1.090
SLA BALSŲ SKAITYMO KOMISIJA; Antanas Gustus, Antanas Jurgėla, 
Liucija Sperauakas.
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POVILAS P. DARGIS, SLA PREZIDENTAS

Jau daug metų prabėgo nuo mano pirmosios pažinties su 
a. a. Kunigu Mykolu VaLadka. Susipažinome pirmame Ameri
kos lietuvių tautinių bažnyčių ^Sinodo suvažiavime Pittsburghe 
Pa. Anuo metu tautinių parapijų skaičius Amerikoje buvo di
dokas. Čia, Pittsburgh1 e taip pat buvo gana skaitlinga tautinė 
Šv. Jurgio parapija.

Anuo metu aš buvau jaunas neseniai atvykęs iš Lietuvos 
studentas ir, kaip ’Tėvynės’ laikraščio korespondentas, nuvy
kau į tada sušauktąjį lietuvių Sinodą.

Pamenu, kaip šiandien, suvažiavimą atidarė Sinodo Proku
roras (taip buvo vadinamas) žymusis kalbėtojas, buvęs SLA 
Prezidentas, advokatas Fortūnatas Bagočius iš Bostono.

Suvažiavimas buvo skaitlingas. Jame dalyvaujančiųjų pa
sisakymai padarė man labai gerą įspūdį. Ypatingai man patiko 
suvažiavusiųjų gilus lietuviškas patriotizmas, jų religingumas 
be fanatiškumo, be neapykantos kitaip tikintiems. Bet kas man 
svarbiausia patiko, tai dalyvaujančiųjų pareiškimai, kad lie
tuvių tautinių parapijų bažnyčios, mokyklos, kapinės, parkai 
priklauso patiems lietuviams-parapijonims.

Kai pagalvoji apie dabar vykstančius nesusipratimus dėl 
Šv. Kazimiero kapinių Chicagoje, pradedi geriau suprasti ir 
tinkamai įvertinti ankstyvesniųjų ateivių sumanumą ir sugebė
jimą apsaugoti lietuvių pinigais įgytąjį turtą net tikėjimo- 
bažnytiniams reikalams. Iš anų laikų pirmųjų lietuvių ateivių 
galėtų gerai pasimokyti ir šių laikų lietuviškoji visuomenė.

šiame pirmame Sinode labai puikiai reiškėsi kun. M. Va- 
ladka. Jis buvo gabus kalbėtojas. Jo įnešimai bei siūlymai 
buvo gerai apgalvoti, rimti.

Kun. M. Valadkai būnant Pittsburgh1 e keletą dienų teko su 
juo išsikalbėti ir daugiau su juo susipažinti. Iš jo sužinojau, 
kad jis yra Kaune lankęs kunigų seminariją ir studijavęs Lietu
vos Universitete, teologijos-filosofijos fakultete. Vėliau gyve
no Pietų Amerikoje ir kad jau keletas metų eina lietuvių katali
kų tautinės parapijos klebono pareigas Lawrence, Mass.

Vėliau man teko sutikti kun. M. Valadką SLA seimuose, 
kuriuose jis taip pat buvo veiklus.

Dar pamenu, kaip jis mane įtaigojo priimti ir kitus ragino, 
kad SLA Detroito Seime būčiau išrinktas Susivienijimo organo 
’Tėvynės’ redaktorium.

Kiek pamenu, kun. Valadka nuo pat savo įstojimo į Susi
vienijimą dalyvavo beveik visuose Seimuose.

Jis buvo įtakingas SLA delegatų tarpe ir todėl nestebėtina, 
kad kiekviename Seime jis buvo išrenkamas į svarbias Pasto
viąsias komisijas. Jis dalyvavo ir praėjusiame Seime 1970 
metais New Yorke ir ten buvo išrinktas švietimo komisijos 
nariu.

Viliojantis Miami Beach pajūris.. . SLA delegatai ir svečiai čia turės 
progos atsigaivinti po saulėtu Floridos dangumi.

DĖMESIO, SLA APSKRIČIŲ IR KUOPŲ
7 C v

VADOVAMS BEI VEIKĖJAMS
Susivienijimo Lietuvių Amerikoje 57-asis' seimas įvyks 

1972 m. birželio 26-30 dienomis Miami Beachy Fla. Į pui
kiąją Floridą, ir dar tokiu geru laiku, daug kas norės atvykti 
atstovaudamas savo kuopai; o daug kas ir šiaip norės stebėti 
reikšmingo sukaktuvinio Seimo eigą ir gėrėtis Susivienijimo 
85-erių metų pasiekimais. O taip pat bus gera proga ir 
saulutėj pasišildyti bei jūrų švariame vandenyje pasimaudyti.

Numatomiems gausiems atstovams ir svečiams yra rei
kalinga po ranka turėti seimo eigos? parengimų, ir įdomių 
lankytinių vietų programą.

Tinkamai programai paruošti yra visų rūpestis bei pasidi
džiavimas, kaip ir paties seimo pasisekimas.

Jau yra įprasta Seimą sveikinti. Ir gana praktiška ir 
patogu savo sveikinimus ir Jinkėjimus atspausdinti programos 
leidinyje. Šiuo esate kviečiami tuo pasinaudoti, kartu ir prisi
dėti programai atspausdinti - sukelti lėšų.

Sveikinimai ir linkėjimai - pilno puslapio kainuoja $40. 
Dalis puslapio atitinkamai mažiau* bet nemažiau $5.00. UŽ 
$5.00 - viena stambi eilutė. Bendrai, pagal pasiųstą sumą bus 
tiek skirta ir vietos sveikinimui talpinti.

SLA 44-oji kuopa, laukia atvykstančių į Seimą daugelio 
atstovų ir svečių. Taip pat kviečiame gausiai pasiskelbti pro
gramos įdomiame leidinyje.

Sveikinimus, fotografijas ir pinigus prašome prisiųsti ne
vėliau 1972 m. balandžio 1 d. adresu: P. ŠILAS, 9324 Byron 
Avenue, Miami Beach, Florida 33154.

Kun. M. Valadkos kvietimu, praeitą vasarą rugpiūtyje bu
vau svečiu jo vaišingoje klebonijoje Scranton, Pa. Čia išbuvau 
keletą dienų. Jis mane plačiau supažindino su veikla ir parapi
jos gyvenimu. Mačiau puikiai įrengtą tautinės parapijos mūrinę 
bažnyčią, puikų parką ir tikrai pasigėrėtinai gražiai tvarko
mas savas kapines. Jis pabrėžė, esą, visa tai yra pilnai ap
mokėta ir kad šio viso turto savininkai yra patys lietuviai, šios 
parapijos nariai.

Jis man daug kalbėjo apie savo tautinę veiklą, apie ką tik iš 
spaudos išėjusią jo knygą rUž laisvą lietuvį1.

Išvažiuojant iš Scrantono paspaudėme vienas kitam dešines, 
susitardami susitikti vėl šių metų SLA Seime Floridoje. Ir čia 
likimas lėmė ką kita. Šių metų sausio 30 d. mūsų mielas kųn. 
Mykolas iškeliavo amžinybėn ir jau niekad jo nebematysim.

Teguodžia mus jo atliktieji darbai mūsų tautos ir tautiečių 
labui ir teneuž miršta velionio ateinančios lietuvių kartos.

Susivienijimas Lietuvių Amerikoje neteko pasišventusio ir 
at eidavusi o nario, o aš netekau artimo gero draugo.

2 TĖVYNĖ, 1972 m. vasario 18 d.



SLA IR LIETUVIU VEIKLA
DETROITO LIETUVIŲ ŽINIOS

Dramaturgo Petro Vaičiūno kū
rybos spektakli rengia SLA 352 
kp. kovo 19 d. š vai. p.p. Lietuvių 
Namuose. Menine dali atliks 
“Alkos” dramos sambūrio rinkti
nis sąstatas ir jaunimas. Bus iš- 

? pildyta P. Vaičiūno kūrybos iš
traukos: poezija ir scenos veika
lai - .
“Tėviškės pastogėje” pjesė 

vaizduojanti Lietuvos ūkininko kai
miečio buities gyvenimą. Parodo
ma kaip seni tėvai dėl savo pa
žiūrų ir ambicijos išvaro savo my
limą sūnų iš namų, tik todėl, kad 
jis vedė neturtingą samdinę mer
giną. “Aukso žaismas” pjesėje 
bus atvaizduotas turtuolių socia
linis konfliktas. Parodoma kaip 
aukso dirbinių fabrikantas už auk
są nori visus pavergti ir iš me
nininko nusipirkti brangiausius 
kūrinius ir jo ' žmonos meilę...

Pjesėje parodoma^ kad žmonių 
sąžinė Ir dorovė dar nenuperkama 
uz auksą. “Prisikėlimas” kome
dija vaizduoja, kaip visuomenėje 
turtiniai iškalčiavimai griauna 
taurios moters - skulptoriaus 
žmonos jausmus ir ją paverčia 
tuščia menkaverte miesčione, ku
ri sugriauna menininko - skulpto
riaus gyvenimą...

Dramaturgas Petras Vaičiūnas

P. Vaičiūno poezijos kūryboje 
byloja apie saulėtą pavasario pri
sikėlimą, apie šienapiūtę, laisvą 
artoja ir laisvės troškimą.

Spektakli režisuoja Justas Pus- 
dešris. šcenovaizdžiai Vytauto 
Ogelvio.

BENDRUOMENĖ turtinga

LB Detroito apylinkės metinis 
susirinkimas Įvyko vasario 6 d. 
Lietuvių Namuose, pirmininkau
jant Jonui Urbonui, sekretoriau
jant dr. Sauliui Simoliūnui, Susi
rinkimas buvo skaitlingas. Iš val
dybos pranešimų paaiškėjo, kad 
Apylinkės valdyba per metus tu
rėjo $8,537.11 pajamų, $6,300.56 
išlaidų. 1972 metus pradėjo su 
$2,236.55.

LB Apylinkės Lituanistinės Mo
kyklos tėvų komiteto pirmininkas 
Kazys Gauki i r aš t u išdėstė mo
kyklos n na n ainį stovį ir pranešė, 
kad mokykla ir toliau ga lės veik
ti, jei gus paskirta $500.00.

Diskusijų metu paaiškėjo, kad 
mokytojai už mokymą ima po $6 
už valandą.

Šiems metams J valdybą išrink
ti: Jonas Urbonas, Vladas Selenis, 
Robertas Selenis, Martynas Sto
TĖVYNE, 1972 m. vasario 18 d. 

nis, Jurgis Sembergas, Kazys Go
gelis ir Albertas Misiūnas. I re
vizijos komisiją: Arūnas Ucirys, 
Norimantas Udrys ir Mykolas Vit
kus.

BAŽNYČIA TURTĖJA

Dievo Apvaizdos bažnyčiai ir 
kultūriniam centrui statyti aukos 
pakilo; pasižadėjimais iš $76,325 
iki $82,118.00. Grynais jau įneš
ta $45,747.00.

PAMINĖJO GIMTADIENf

SLA 200 kuopos pirmininkas An
tanas Sukauskas sausio pabaigoje 
atšventė savo 65 gimtadieni.

KAZIUKO MUGĖ KOVO 12

Kaziuko mūgė Įvyks kovo 12 d., 
Lietuvių Namuose. Rengia skau
čių ir skautu tuntai. Skautės ir 
skautai savo Išstatytais dirbiniais 
žada pralenkti visas anksčiau {vy
kusias Kaziuko muges. Jų dirbi
nių bus galima ir nusipirkti.

SLA 352 KUOPOS susirinkimas 
įvyks kovo 5 d. 12 vai. Lietuvių 
Namuose. Bus renkama SLA Pil
domoji Taryba. Kiekvieno nario 
pareiga susirinkime dalyvauti.

ŠAULIŲ STOVYKLAVIETĖ
Detroito šaulių nupirktai stovyk

lavietei prie Dainavos, išrinkta 
12 direktorių tarybą tvarkyti ir 
rūpintis stovyklaviete. Pirm. Jū
rų šaulių “Švyturio” kuopos pir
mininkas Mykolas Vitkus, Vice- 
plrm. LSST c. v. pirmininkas Vin
cas Tamošiūnas, sekr. Jonas Sos- 
takas, Jin.. sekr. Vincas Rinkevi
čius ir ižd. Petras Bliūdžius. Na
riai: Juozas Kinčius, Stepas Lun- 
gys, Jonas Balsys, Algis Bražė
nas, P. Želvys, Antanas Siurkusir 
J. Mačiulaitis.

I direktorių tarybą Įeina iš kiek
vienos kuopos po 6 asmenis.

IŠRINKO NAUJĄ VALDYBĄ.

Lietuvių Namų Draugija meti
niame susirinkime sausio 23 d. 
1972 metams išsirinko valdybą: 

Pirm. dr. Vytautas Mileris, vi- 
cepirm. Jonas AtYočaitis, sekr. 
Albinas Grigaitis, fin. sekr. Algis 
Bražėnas ir ižd. Jonas Maršal- 
kovičius.
Revizijos komisija: Petras Dali

nis Vincas Sarka ir Mykolas Vit
kus. Susirinkimą pravedė Vladas 
Selenis,sekretoriavo Alfonsas Ve- 
levlčius. Draugija per metus turė- 
jo pajamų $17 256.211 ir išlaidų 
$17,227.01. Sausio 1 d. kasoje liko 
$29.20.

Susirinkime dalyvavo apie 100 
draugijos nariu. SLA 352 kuopa 
yra Įnešusi $200 ir susirinkime 
turėjo 2 balsus.

A. GRINIUS 

ROCKFORD, ILL.

SLA 77 kuopos narių susirinki
mas jvyks kovo 12 d. (ne 5 d.) 2 
vai. p.p.

Siame susirinkime bus renkami 
Centro Valdybos pareigūnai ir 
svarstomi kuopos reikalai.

Vist kuopos nariai kviečiami su
sirinkime dalyvauti.

KUOPOS VALDYBA

Detroito lietuvių studentų darbų parodos atidaryme, studentų pirmi
ninkas Robertas Selenis pristato jaunuosius meno mėgėjus. Nuotrau
koje su savo kūriniais tik dalis jaunuolių dalyvavusių parodoje. {Iš 
kairės: Irena Sventickaitė, Aldona Petrauskaitė, Robertas Selenis, 
Algis Skrebutėnas, Antanas Paskųs, Karolė Veselkaitė, Liucijus Ku
likauskas, Regina ir Liucija Garliauskaitė. Robertas Selenis jau yra 
"senas” SLA narys, daugiau 15 metų priklauso 352 kuopai.

K. Sragausko nuotrauka

SLA KUOPŲ SUSIRINKIMAI
ANSONIA, CONN.

SLA 66 kuopos susirinkimas 
ivyks 1972 m. kovo (March) 12 d., 
1 vai. p.p., šv. Antano parapijos 
salėje.

Bus atliktas balsavimas išrink
ti Pildomąją Tarybą. Nariai galės 
sumokėti savo nario mokestį. Vi
si kuopos nariai prašomi susirin
kime dalyvauti.

KUOPOS VALDYBA

WATERBURY,CONN.
SLA 11 kuopos susirinkimas 

ivyks 1972 m. kovo 5 d. 2 vai. p.p. 
48 Green Street. Sutrtsinkime bus 
atliktas balsavimas J Pildomąją 
Tarybą ir aptarti kiti organizaci- 
niai reikalai. ALBĮNAg KUgLIS

PHILADELPHIA, PA.

SLA 135 kuopa nariams prane
ša, kad 1972 m. kovo (March) 5 d. 
sekmadienį 2 vai. p.p. Lietuvių 
Muz. svetainėj, 2715 East Alle
gheny Ave., šaukiamas narių su
sirinkimas, kuriame bus svars
tomi kuopos aktualieji reikalai. 
Bus taip pat SLA Pildomosios Ta
rybos rinkimai.

Kaip matote, susirinkimas yra 
svarbus. Gerbiamieji nariai ir 
narės, maloniai prašomi atsilan
kyti ir atlikti šią svarbią pareigą.

SLA 135 KUOPOS VALDYBA

SCRANTON, PA.

SLA* 30 kuopos susirinkimas yra 
kviečiamas 1972 m. kovo (March) 
8 d. 7 vai. vak., 1123 Blalr Avė. 
Susirinkime bus atliktas balsavi
mas j Pildomąją Tarybą. Taip 
pat bus renkama kuopos valdyba. 
Visi kuopos nariai prašomi } su
sirinkimą atvykti.

ALDONA HUGHES 
Kuopos Sekretorė

i

LOS ANGELES, CAL.

Graži 75 kuopos pramoga

SLA 75 kuopa sausio 30 d. Lie
tuvių Parapijos salėje buvo suren
gusi savo metinę pramogą. Pro
grama buvo jvalrl. Apie Susivie
nijimo reikšmę lietuvių gyvenime 
kalbėjo kp. pirmininkas P. Pe- 
traitią ir A. Devenienė. Buvo ro- 
domi'fUrnai iš Australijos, N. Ze
landijos ir Hawaju lietuvių gyve
nimo, Kuopos sekretorė EI. Si- 
mokienė su savo pagelbininkėmis 
paruošė lietuviškus pietus. Sma
giai lietuviškai muzikai grojant, 
dalyviai linksmai pašoko.

SLA 75 kuopos pirmininkas Pau
lius Petraitis su žmona Julija mi
nėjo savo 32 metų vedybinę su
kaktį.

Metinis kuopos susirinkimas

Metinį kuopos susirinkimą nu
tarta Saukti Lietuvių Tautiniu na* 
mų svetainėje 1972 m. kovo 12 d. 
Bus patiekta praeitų metų kuopos 
apyskaita ir renkama SLA Pildo
moji Taryba.

Prašau visų kuopos narių susi
rinkime dalyvauti ir sumokėti ap- 
draudos mokestį.

Po susirinkimo bus vaišės.
J. GEDMINTAS

SLA 75 kp. Finansų Sekr.

BROOKLYN, N.Y.

SLA 38 kuopos susirinkimas bus 
kovo (March) 2 d. 7 vai. vak. Kuo
pos raštinėje, 37 Sheridan Ave., 
Brooklyn, N, Y. Bus svarstomi 
organizacijos reikalai ir renkama 
Pildomoji Taryba. Nariai galės 
sumokėti ir duokles.

Prašome kuopos narių susirin
kime dalyvauti.

Dabar kuopos susirinkimai vyks 
saugesnėje lietuvių kolonijoje, tad 
laukiame daugiau narių susirinki
muose. KUOPOS VA LDYBA
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ŽODIS t BUSIMUOSIUS
SLA SEIMO DELEGATUS

TREJOPOMS BĖDOMS
■ TREJOPI ŠAUKSMAI

KALBA A.M. AUGONAS>

Mielieji broliai ir sesės, busimieji Miami Beach, Florido
je lankytojai, SLA sukaktuvinio Seimo delegatai! Greit prasi
dės Susivienijimo Pildomosios Tarybos rinkimai. Kai kurios 
kuopos balsavimo mėnesio susirinkime renka delegatus ir į 
Seimą. Kadangi Seimas bus ypatingas, tai yra neįprastoje 
vietoje, Floridoje, kurioje niekad per visą Susivienijimo 85- 
erių metų gyvenimą Seimo čia nebuvo, tai kai kurie SLA nariai 
galvoja pranašauti, kad, girdi, gal Šis Seimas galįs būti nesėk
mingas. Ir pamatuoja tuo, kad~Į Floridą esanti Tolima kelionė, 
todėl nedaugelis delegatų sutiksią į čia atvažiuoti, kuopos neį
stengsiančios delegatams kelionių apmokėti ir t. t. Tokių pra
našų norėtųsi paklaust: ar iš Floridos į Chicagą nėra toli? Ar 
iš Floridos į New Yorką nėra toli? Ar, pagaliau, iš New Yor- 
.ko į Chicagą nėra toli? Taip lygiai toli šiauriečiams atvažiuot 
į pietus, kaip ir mums, floridiečiams nuvažiuot į šiaurę, o, 
tačiau, mes į kiekvieną Seimą važiuojame.

Tolumas, pagal šių dienų susisiekimą, nė mažiausios dele
gatų dalelės neturėtų atbaidyti nuo važiavimo į Floridą. Turė
tų būti kaip tik priešingai: ko daugiausia delegatų turėtų dėti 
pastangas būti išrinktais ir važiuoti į Įdomų ir neįprastoj vie
toj Seimą! Reikėtų važiuoti net ir savo kaštais, by tik gali 
aplankyti Floridą!

IŠ atvažiavimo Į Floridą, ypač pensininkai ar besiartinan
tieji prie pensijos amžiaus, turėsite net sau asmeniškos didelės 
naudos: apžiūrėsite Floridą ir patirsite, kas ji yra, koks jos 
klimatas, kokios gyvenimo sąlygos, kokios namų kainos, ko
kios nuomos. Juk ne paslaptis, kad kiekvienas pensininkas, 
anksčiau ar vėliau, atvažiuos Į Floridą nuolatiniai joje apsi
gyventi (to aš kiekvienam lietuviui nuoširdžiai linkiu). Flori
doje galėsite maloniai karSintis ir prailgint savo gyvenimą, gal 
net keliolika ar ir kelias dešimtis metų. Kęsti Šiaurėje šaltį ir 
kasti sniegą juk tai didžiausias pačiam sau nusikaltimas!

Floridoje ne tik nereikia kasti sniego nei pečių Kūrenti, 
bet ir drabužių mažai tereikia. Todėl ir pragyvenimo išlaidos 
labai sumažėja. Nežiūrint kaip ten kas beskaičiuosite, gausite 
atsakymą, kad pensininkui Floridoje yra sveikiau ir pigiau gy
vent. Todėl aš ir kviečiu kiekvieną pensininką, neatidėliojant 
važiuoti į Floridą, o delegatus į SLA Seimą. Visi kandidatuoją 
į SLA Seimo delegatus dėkite pastangų, kad kuopa tikrai iš
rinktų delegatu. Dabar turite geriausią progą, tad ja ir nau
dokitės! Jeigu ir neišrinktų, važiuokite kaip svetys.

Viskas tai, kas aukščiau pasakyta, nėra vien tik tušti žo
džiai, ar kam nors nešanti naudos reklama. Tą ką aš šiame 
laiške kalbu, esu pats asmeniškai patyręs.

1953 metais, gavęs pirmąjį širdies smūgį, tiesiog per 
prievartą buvau daktaro atvytas į Floridą! Mane į čia atvežė 
pusgyvį, be jokios vilties pagyti, o, tačiau, dar ir šiandien te
besu gyvas! Floridoje išgyvenau jau devyniolika metų ir jau 
atšvenčiau savo 80-tį metų! Pagyvenęs trejus metus Floridoje 
tiek pasveikau, ir sustiprėjau, kad vėl grįžau į darbą ir net 15 
metų dar daug dirbau. Linkiu ir kiekvienam lietuviui pasekti 
mano ir kitų Floridoje apsigyvenusių lietuvių pavyzdžiu.

Ar tai SLA Seimo, ar Floridoje apsigyvenimo reikalais 
norinčius daugiau informacijų gauti, prašau nesivaržyti kreip
tis į mane, o aš kiekvienam be jokio atlyginimo suteiksiu dau
giau informacijų. Mano adresas: A. M. AUGŪNAS, 1225 South* 
Palmway, Lake Worth, Florida 33460.

A ustrali jos lietuviai telegra
ma Popiežiui kalba apie kunigu 
Zdebskio ir Bubnio areštus. Lie
tuvoje, kalba bendrai apie Bažny
čios persekiojimu Lietuvoje, Tele- 
gramą baigia prašymu. Prašo Po
piežiaus, kad jis viešai pareikštų 
užuojautą persekiojamai lietuvių 
tautai

Taip prašymas buvo suredaguo
tas ir ji pasirašė Lietuvių Katali
kų Federacijos pirmininkas V. 
Laukaitis, Australijoje.

Tai praneša ELTA.
♦ * ♦

Bolševikinės Rusijos priverčia
mųjų darbų stovyklų devyni kali
niai, kurių tarpe yra ir Simas Ku
dirka, surašė ir pasirašė skunda 
i Tarptautinį Raudonąjį Kryžių dėl 
esamų labai sunkių sąlygų darbo 
stovyklose. Jie šaukiasi pagalbos 
prašydami palengvinti jų gyveni
mą.

Tai skelbia Romos dienraščiai.

Patikslinimas
/

Pereitame Tėvynės numeryje vasario 4 d. SLA Prezidento 
Povilo Dargio raBinyje "Vasario ŠeBioliktoji ir SLA", skaitant 
korektūrą nepastebėta klaida. Sakinyje, kuriame rafioma apie 
1916 m. bLA Seimo priimtą rezoliuciją dėl nukentėjusių nuo 
karo Lietuvoje sufielpti pažymėta, kad buvo "skubom suaukota 
$2,000,000". Turėjo bflti "suaukota $2,000". AtsipraBome.

* ♦ ♦

Keturi Kėdainių miesto gyvento
jai skundžiasi: “Mūsų mieste oras 
labai teršiamas biochemijos ga
myklos dūmais, nemalonus oras 
veržiasi iš valymo įrengimų ir 
mieste pasklinda tokia smarvė, jog 
reikia uždaryti ne tik duris ir lan
gus, bet taip pat ir plyšius užkam
šyti. Ir taip per kiaurą naktį.

Tie keturi kėdainiškiai atsidus
dami klausia: “Kada mes kvėpuo
sime švariu, nesuterštu oru?”

Apie tai rašo ‘Komjaunimo Tie
sa* Lietuvoje.

BOLŠEVIKINĖ RUSIJA
KALBA SU JAPONIJA

Bolševikinės Rusijos užsienių 
reik, ministras Gromyko lankėsi 
Japonijoje ir net 6 dienas kalbė
josi su to krašto valdžios žmonė
mis. Spėjama, rusai kalbina japo
nus, jiems gerinasi, gal net tiesia 
ranką. Jei tai būtų teisybė, tai esa
ma dar tikresnio dalyko, kad iš
kiltų Japonijai padarytoji skriauda 
atimant iŠ jos Kurilų salyną, la
bai svarbų strateginiai. Nuo 1945 
m. tą salyną pasisavino rusai.

Jei rusai atsisakytų Kurilų teri
torinio grobio, tada iškiltų galimy
bė sutviskėt pasaulio akyse ir ki
tiems teritoriniams grobiams, į- 
gytiems tų pačių rusų tarptautiniu, 
nusikaltimu. To nusikaltimo aukų 
ryškiausi Įrodymai yra Lietuva, 
Latvija ir Ėstija, trys teritorijos, 
trys tautos, trys valstybės, virtu
sios bolševikinės Rusijos valdo
mis.

1972-j i metai -
Jaunimo Metai
Šiais 1972 metais ruošiamasi 

dviem neeiliniam jaunimo Įvykiam: 
II Pasaulio Lietuvių Jaunimo Kon
gresui ir IV Laisvojo Pasaulio 
Tautinių Šokių Šventei.

Jaunimo Kongresas siūbuojamas 
šūkiu: “Jaunimo darbas ir širdis- 
lietuviu tautos ateitis”. Sis šūkis 
ateina iš Australijos lietuvių jau
nimo, ryškiai išsiskiriančio gyvu 
idealizmu. Pagal jį ir šūkis.

Šokių Šventė turi savo šūkį: 
“Mūsų jaunystė - tau Tėvyne 
Lietuva*’. Taip pat gražus šūkis, 
skambąs ton pačlon linkmėm, kaip 
ir Kongreso šūkis.

Tokių dviejų jaunystės šūkių 
skambesyje visai .teisingai pava
dinami ir visi metai T mimo Me* 
tais. D.

Genovaitė Breichmanienė, Lais
vojo Pasaulio Lietuvių IV-sios 
Tautinių Šokių Šventės meninės 
dalies vadovė ir Kanados lietuvių 
atstovė, iš Hamiltono, Kanados 
lankėsi Chicagoje, kur tarėsi su 
Chicagos ir apylinkių tautinių šo
kių vadovais.

Ta proga, paruoštos šokių mu
zikos juostos, kurios bus išsiųs
tos visom užsiregistravusiom tau
tinių šokių grupėms.

Toronto, Ont.
- S. Jokūbaičio sumanymu sau

sio 9 baltiecių atstovai Toronte 
dalyvavo pasikalbėjime su federa
cinės vyriausybės ministeriu 
M. O. Connell, kuriam pavesta 
tvarkyti pilietybės, informacijos 
ir daugiakultūrius reikalus.

National Museum of Man Ota- 
woje, kur jau yra lietuvių tautinio 
mį|o ir muaikos kolekcijos, biu
džetas bus padidintas. Etniniam 
menui rinkti programos bus pra
plėstos, taip pat bus ruošiamos 
kilnojamos parodos.

National Library etninėmis kal
bomis rinks literatūrą. Daugelį 
tokių knygų deponuos i vietines 
viešąsias bibliotekas.

National Film Board ruoš fil
mus etninėmis temomis. Prie ke
lių universitetų nūs sudaryti net 
ir visų etninių kultūrų ir kalbų 
centrai, išleista bent 20 istorinio 
pobūdžio knygų apie etnines gru
pes Kanadoje.

Specifiniais atvejais numatoma 
remti ir pačių etninių grupių lei
dinius. Ketinama transliacijas 
Įvairiomis kalbomis įvesti CBC. 
Pagal esamus nuostatus, kurie bū
sią pakeisti, CBC tegalinti tran
sliuoti tik dviem oficialiom kal
bom.

Lietuviams atstovavo K. L. B. 
krašto valdybos pirmininkas Eug. 
Cupllnskas, vicepirm. V. Gruodis, 
Toronto apylinkės valdybos pirm. 
J. Karpis, Baltiecių Federacijos 
atstovai I. Miklejohn ir A. Kalen
dra, liberalų partijos, Baltiečių 
veteranų Sąjungos atstovas S. Jo
kūbaitis.

KIEKVIENO SLA NARIO PAREIGA GAUTI NAUJU NARIŲ IR APIE JUOS RAŠYTU
TĖVYNE, 1972 m. vasario 18 d.
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SLA PILDOMOSIOS TARYBOS SUVAŽIAVIMO ĮVYKUSIO
1971 M. SPALIO 23-25 D.D. SLA CENTRE, NEW YORKE

PROTOKOLAS
Pirmoji sesija

1. Prezidentas P. P. Dargis SLA Pildomosios Tarybos suvažia
vimą ir pirmąją sesiją atidarė 1971 m. spalio 23 d. 10 vai. 30 min. 
ryto SLA centro patalpose, New Yorke.

2. Prezidentas P. Dargis paprašė visų suvažiavimo dalyvių atsi
stoti ir minutės susikaupimu pagerbti ilgamečio SLA veikėjo ir žur
nalisto Kazio S. Karpiaus Šviesią atmintį. Pagarba pareikšta minutės 
tyla.

3. Prezidentas P. Dargis paprašė sekretorių A. Budreckį atlikti 
Pild. Tarybos narių vardošaukį. Atlikus vardošaukį paaiškėjo, kad 
visi Pild. Tarybos nariai gavo Prezidento P. Dargio raštiškus kvieti
mus’ į suvažiavimą ir kad pirmojoje sesijoje dalyvauja šie Pild. 
Tarybos nariai, kurie sudaro kvorumą; Povilas P. Dargis - Prezi
dentas; Aleksandras Chaplikas - Viceprezidentas; Algirdas Budreckis 
- Sekretorius; Euphrosine Mikužiutė - Iždininkė; Steponas Briedis - 
Iždo Globėjas; Jozefina Mileriūtė - Iždo Globėja ir Dr. Steponas 
Biežis - Daktaras Kvotėjas.

4. Pateiktą Pild. Tarybos suvažiavimo darbotvarkę priėmė Pil
domoji Taryba tuo supratimu, kad ją bus galima papildyti suvažiavimo 
metu.

5. Prezidentas P. Dargis pristatė Susivienijimo aktuarą Robert 
E. Bruce pareikšti pastabas dėl eilės finansinių bei juridinių klausimų 
ir išdėstyti savo pasiūlymus. R. E. Bruce palietė sekančius klausi
mus, būtent: New Yorko valstybės savišalpos draugijų išlaidų apribo
jimo (limitacijos) įstatymą, fraternalinių fondų statusą, ’’memoran
dum accounting” (t. y. konsoliduotą sąskaitybą), SLA tautinę fonda- 
ciją, SLA dividendus ir jų išmokėjimo būdus ir galimybes nariams 
pasiūlyti papildomas apdraudas. Atsakė į specifinius aktuarinius 
klausimus. Pildomosios Tarybos vardu Prezidentas aktuarui Bruce 
padėkojo už patarimus, kuriuos Pild. Taryba ims dėmesin svarstant 
techniškuosius klausimus.

6. Prezidentas P. P. Dargis pakvietė A. Chapliką posėdžiui pir
mininkauti, kad galėtų pats pateikti savo kaip Prezidento pranešimą.

PREZIDENTO RAPORTAS

Gerbiamieji:
o

šis Pildomosios Tarybos suvažiavimas yra eilinis, nes SLA or
ganizacijai, kurios turtas siekia milijonus dolerių ir kuri turi tūk
stančius gerai organizuotų narių, nuolatos tenka atlikti įvairių darbų. 
Dažnai susiduriame su naujomis problemomis; mums tenka nešti di
delę atsakomybę už organizacijos gerovę. Mūsų pareiga yra kuo ge
riausiu ir greičiausiu būdu patarnauti nariams. Nauji rūpesčiai rei- 
kalaute reikalauja mūsų sprendimų.

Daugelį klausimų man su sekretorium teko išspręsti. Tai visą 
atlikome Pildomosios Tarybos pavedimu. Kartais pasitarus su ak- 
tuaru arba su teisiniu patarėju darėm ir nelengvus sprendimus. Kitus 
klausimus išrišom išrinktų komisijų pasitarimuose. Tačiau didelė 
dalis klausimų turi būti sprendžiami Pild. Taryboje arba jos autori- 
zavimu. Todėl šie visi darbotvarkėje surašytieji klausimai priverčia 
bent kartą per pusmetį sušaukti Pild. Tarybos suvažiavimą. Jau nuo 
senų laikų SLA organizacija turi metinius ir pusmetinius Pild. Tary
bos suvažiavimus, o kai atsiranda skubių ir svarbių reikalų, tai kvie
čiami specialūs ir numatyti suvažiavimai.

Ndrs SLA organizacinius reikalus tvarko ir susirašinėjimus at
lieka SLA centras, sekretoriaus priežiūroje, man, kaip organizaci
jos prezidentui, tenka ir įsigilinti į visus Susivienijimo narius liečian- 
Ciuosius klausimus ir vesti platų susirašinėjimą su SLA sekretorium 
bei kitais Pildomosios Tarybos nariais, SLA apskričių valdybomis, 
kuopomis ir pavieniais nariais. Visas įvairiopas susirašinėjimas 
reikalauja nemaža laiko. Be to, tenka atlikti nemažai kitokių darbų, 
kurie liečia informacijas apie Susivienijimą.

Kadangi SLA Pildomoji Taryba praeitame suvažiavime nutarė ieš
koti naujų būdu gauti t. y. įrašyti naujų narių, net ir ištirti galimybes 
specialistams agentams samdyti, ir kadangi mūsų aktuaras tam rei
kalui net buvo pasiūlęs agentūrą, 1971 m. gegužės 20 d. SLA centre 
turėjome platų pasitarimą su vienu specialistu, kuris vadovauja agen
tūrai, kuri apsiima naujiems nariams verbuoti. Minimas specialistas 
mums pateikė savo planus, nurodydamas kaip ir kokiomis sąlygomis 
jis Susivienijimui narius verbuotų.
TEVYNfc, 1972 m. vasario 18 d.

Mudviem su sekretorium Šį planą prisėjo išsamiai Išstudijuoti ir 
pasiteirauti kitose f rater n alinėse draugijose, kurios panašiais planais 
naudojasi. Šiam Pild. Tarybos suvažiavimui mudu su sekretorium 
pateiksime savo rekomendacijas. IŠ jų patirsite, kad tiek mano, tiek 
sekretoriaus nuomonės sutampa, kad mes pirmiausiai turime pasinau
doti ir remtis savaisiais, lietuviais profesionalais; apdraudę bei ne
kilnojamojo turto tarpininkais-brokeriais.

1971 m. liepos 30 d. - rugpiūčio 1 d. turėjau progos lankytis 
Wyoming© klonyje, Pennsylvanijoje, kur yra veikli 7-toji apskritis. 
Apskričiui vadovauja energingas ir gabus pirmininkas Vytautas Pau
lauskas su pasišventusią SLA reikalams apskr. sekretore Nellie 
Bayoriene. Veikliųjų narių tarpe turiu dar suminėti Vincą Tamulaitį, 
Marijoną Urbonienę ir Marijoną Povilaitienę.

Pirmasis susirinkimas įvyko liepos 31 d. Kingston, Pa., kuriame 
dalyvavo Wilkes-Barre apylinkių SLA kuopų ir apskrities valdybų na
riai bei SLA veikėjai, šiame susirinkime man teko padaryti platesnį 
pranešimą apie SLA stovį ir pabrėžti kas darytina šiandien, kad SLA 
ateitis būtų užtikrinta ir šviesi.

Po kalbų ir pasitarimų 7-tos apskrities vardu visi susirinkusieji 
buvo pavaišinti. Čia teko atnaujinti pažintis ir pasitarti su Viktorija 
Lumbienc, Marijona Kupriene, Jonu Šiaučiūnu, Viktoru Kamarausku, 
Aldona Hughes, Juozu Kiziu, kunigu M. Valadka, Danute ir Vytautu 
Paulauskais, Marijona Urboniene, Marijona Povilaitiene, Nellie Ba- 
joriene ir kitais.

Sekančią dieną, rugpiūčio 1 d., drauge su 7-tos apskrities pirm. 
Vytautu Paulausku ir jo žmonele nuvykome į Shenandoah, Pa., kur 
veikia SLA 23 kuopa, ši kuopa yra viena seniausių, tačiau paskuti
niuoju laiku, pasitraukus finansų sekretoriui, kuopos reikalai pablo
gėjo ir grėsė pavojus, kad ši nors ir didelė kuopa, gali pakrikti.

Atvykę į Shenandoah, tuojau kreipėmės į mano gerus draugus - į 
poną ir ponią Anthony Benedict. Plačiai pasikalbėjus ir išsiaiškinus, 
p. Benedict ir jo Žmona pasižadėjo sušaukti susirinkimą ir patys įeiti 
į kuopos valdybą. Į sekantį 23 kuopos susirinkimą pasižadėjo atvykti 
,pats 7-tos apskr. pirm. Vytautas Paulauskas. Na, o ką Vytautas 
Paulauskas pasižada, tai tikrai ir atlieka. Esu tikras, kad ponų Be
nedict ir V. Paulausko dėka SLA 23-toji kuopa ir vėl parodys savo 
veiklą, kokia kuopoje buvo prieš eilę metų. ( Dabar jau turime žinių, 
kad kuopa yra pilnai susitvarkiusi, todėl p. Vyt. Paulauskui ir po
nams Benedict esu labai dėkingas.

Iš Shenandoah, grįždamas į Scranton, Pa. pas kun. M. Valadką, 
dar užsukome į Mahanoy City, kur turėjome progos pasitarti su buvu
siu SLA Prezidentu Stasiu Gegužiu. Jis irgi pasižadėjo dėti pastan
gas, kad Shenandoah kuopa būtų.tinkamai sutvarkyta, šia proga, no
riu padėkoti kunigui M. Valadkai už jo parodytą vaišingumą ir nuo - 
širdingumą man būnant svečiu jo vaišinguose namuose Scrantone.

Rugpiūčio 13-14 dienomis turėjau vykti į Chicagą. Buvo svarbu 
pasitarti su Chicagoje esančia 5-tos apskrities valdyba ir su kuopų 
veikėjais. Ten nuvykus man svarbiausia rūpėjo su vietos veikėjais, 
ypač su kuopų organizatoriais išsiaiškinti dėl narių prirašymo vajaus 
eigos. Reikėjo aptarti kokiu būdu aktyviau įtraukti člkagiečius į va
jaus darbus.

Veikėjų pasitarime nemaža vietos savo pranešime paskyriau va
jaus klausimams, pabrėždamas faktą, jog mes gauname naujų narių, 
tačiau neužtektinai, nes tuo pačiu metu nemaža narių miršta, taip pat 
pribrenda vadinamos "matured" Endowment apdraudos. Numirusių 
bei nubyrėjusių narių vietoms užpildyti turime gauti didesnį narių 
skaičių, ypač naujų narių su didesnėmis apdraudomis.

Pažymėjau, jog nors mūsų organizatoriai ir kuopų veikėjai pasi
šventusiai dirbo, stengdamiesi padidinti narių skaičių, tačiau Ir 
jiems darbas nelengvas. Vienus slėgia amžiaus našta, kiti apkrauti 
kitais darbais.

Jei norime geresnių pasekmių naujų narių įrašyti, turime pačioje 
Chicagoje, dabartinėje lietuviškoje sostinėje, gauti dar didesnį skai
čių pajėgių SLA veikėjų - organizatorių, jų tarpe specialiai parinktų, 
čia Amerikoje gimusių, nes jiems bus lengviau prieiti prie tųlletuvlų, 
kurie savo tarpe vartoja tik anglų kalbą.

Priminiau taip pat, jog SLA imsis visų priemonių į narių verbavi
mą įtraukti saviškius agentus, profesionalus Insurance brokerius ir 
realtinlnkus. Savo kalboje taip pat pabrėžiau SLA praeities tautinę ir 
kultūrinę veiklą. Susirinkusiems priminiau apie Pild. Tarybos pla
nus tolimesnei 8LA veiklai.
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Sekė paklausimai ir pasikalbėjimas prie vaišių stalo. Esu dėkin
gas ponams Mačiukams už vaišių paruošimą ir posėdžio sušaukimą.

Siame posėdyje taip pat dalyvavo ir Pild. Tarybos narys, dr. S. 
Biežis su ponia, šia proga noriu padėkoti didžiai gerbiamam ponui 
Antanui Kalvaičiui už dalyvavimą suvažiavime ir ypatingai dėkoju jam 
už jo parašytą straipsni Dirvoje, kuris aptarė to susirinkimo eigą.

Rytojaus dieną, t. y. rugpiūčio 14 d. Chicagoje dalyvavau SLA 63 
kuopos specialiai sušauktame susirinkime. Mat, 63-čios kuopos rei
kalai buvo pakriką. Nebebuvo reguliarių susirinkimų, net nebuvo ak
tyviai veikiančios valdybos. Susirinkime taip pat dalyvavo dr. S. 
Biežis, Ona Biežienė ir Naujienų redaktorius Martynas Gudelis. Man 
teko pravesti Šios kuopos susirinkimą ir žiūrėti, kad būtų išrinkta ir 
veiktų kuopos valdyba.

Malonu čia priminti, jog jau prieš susirinkimą ponia Ona Biežienė 
ėmėsi darbo, kreipdamosi į pavienius narius dėl jų narystės stovio. 
Siame susirinkime, kaip tik įėjome į salų, ji iš kiekvieno nario prii
minėjo mokesčius ir patikrino narystės stovį.

Susirinkime pasakiau kalbelę, primindamas šios garbingos kuopos 
praeitį ir atliktus darbus. Paraginau visus ir ateity gražiai dirbti, 
kad kuopa bujotų. Kuopoj yra 135 nariai. Esu dėkingas poniai Bie- 
žienei už jos didelį darbą ir taip pat M. Gudeliui už jo rūpestingumą 
šaukiant šį susirinkimą. Kiek pamenu, šios 63-čios kuopos pirmi
ninku dabar yra Martynas Gudelis, vicepirmininku Vytautas Žilinskas 
ir Finansų sekretore Mrs. Anne Vysther. Linkiu kuopai sėkmės.

Apsilankiau ir Detroite, šio miesto SLA 200 kuopa, kuriai pirmi
ninkauja Antanas Sukauskas, 1972 m. spalio 3 d. surengė savo kuopos 
50-ties metų, o kartu ir Susivienijimo 85-kių metų gyvavimo sukak
čių minėjimą.

Iš vakaro, spalio 2 d. vaišinguose p. p. Sukauskų namuose įvyko 
SLA veikėjų pasitarimas SLA reikalais. Sekmadienį įvyko pats minė
jimas Lietuvių namuose banketo iškilmėse. Jame pasakiau kalbą Su
sivienijimo ir mūsų visų lietuvių reikalais. Kalba užsitęsė apie 35 
minutes. Iš susirinkusių patyriau, kad jie buvo patenkinti.

Turiu pasakyti, kad važinėjimas po kolonijas, kalbų sakymas ir 
dalyvavimas susirinkimuose truputį žmogų nuvargina, bet jaučiuosi, 
kad dariau ką galėjau, ir kaip išmaniau, tikėdamasis, kad visa tai 
išeis Susivienijimui į naudą.

Kalbant apie SLA ir jo veiklą labai svarbu, kad apie SLA būtų kuo 
plačiausiai rašoma mūsų draugingoje spaudoje. Kiek laikas ir sąly
gos leidžia, rašau straipsnius įvairiais klausimais į Tėvynę ir į kitus 
laikraščius.

Baigdamas šį savo raportą reiškiu gilią padėką visiems Pild. 
Tarybos nariams, ypač SLA sekretoriui, d"'. A. Budreckiui, SLA ap
skričių ir kuopų veikėjams už taip nuoširdų bendradarbiavimą visuose 
SLA darbuose.

POVILAS P; DARGIS, SLA PREZIDENTAS

A. Budreckiui įnešus, E. MikužiŪtei parėmus, Prezidento Dargio 
raportas Pildomosios Tarybos priimtas ir visi jo atlikti darbai ratifi
kuoti ir užgirti.

Paprašęs balso, dr. S. Biežis papildė Prezidento Dargio raportą 
ir pareiškė padėką jam už gražią talką Chicagos apskrities ir kuopų 
reikaluose. Jis dar Prezidentui asmeniškai padėkojo už apsilankymą 
Chicago je.

7. Viceprezidentas A. Chaplikas davė savo raportą, pranešda
mas, kad atliko visus pavedimus. Turėdamas daug laisvo laiko ir 
noro, jis aplankė visą eilę Naujosios Anglijos kuopų. Antai, tarėsi su 
organizatorium J. Krasin s ku Worcestery apie vajų. Laikinai ėjo 43 
kuopos finansų raštininko pareigas. Tai kuopai parūpino naują sekre
torių Alfonsą Baiką.

A. Chaplikas dalyvavo ir Detroito 200 kuopos minėjime.

Viceprezidentas pareiškė Prezidentui Dargiu! padėką už prisiųstas 
informacijas, kurios buvo naudingos kontaktuose su nariais ir su vei
kėjais.

E. MikužiŪtei įnešus, J. Mileriūtei parėmus, viceprezidento 
Chapliko raportas Pild. Tarybos priimtas ir visi jo atliktieji darbai 
ratifikuoti.

8. Prezidentas P. P. Dargia uždarė Pildomosios Tarybos pirmą
ją sesiją 12 vai. 30 min. popiet, pranešdamas, kad antroji sesija 
1971 m. spalio 23 d. 3 vai. popiet toje pačioje vietoje.

Antroji sesija
9. Prezidentas P. P. Dargis atidarė SLA Pild. Tarybos antrąją 

sesiją 1971 m. spalio 23 d. 3 vai. popiet SLA centro patalpose, New 
Yorke. Sekretoriui A. Budreckiui atlikus vardošaukį, paaiškėjo, kad 
visi Pild. Tarybos nariai dalyvauja sesijoje ir sudaro kvorumą.

10. SLA Sekretorius A. Budreckis savo raportą pateikė raštu.

Gerbiamieji Bendradarbiai:

Nuo praeito Pildomosios Tarybos suvažiavimo SLA sekretoriaus 
veikimą galima padalinti į sekančias sritis: 1. administracinę ruti
ną, 2. Pild. Tarybos suvažiavimo nutarimų įgyvendinimą, 3. teisi
no pobūdžio klausimų nagrinėjimą, 4. teisinių reikalų tvarkymą,
5. informacijų paruošimą ir 6. Susivienijimo reprezentavlmą.

šis šešių mėnesių laikotarpis buvo itin įtemptas ir pilnas staig
menų ir komplikacijų. Sis laikotarpis reikalavo ypatingai glaudaus 
bendradarbiavimo su Prezidentu, iždininke, teisiniu patarėju bei ak- 
tuaru. Buvo ir nemalonių įvykių. Bet, antra vertus, daugelis galvo
sūkių išrišti teigiama prasme.

Bene didžiausias rūpestis buvo naujo 1969 m. žyminių mokesčių 
įstatymo vykdymas. Pagal 1969 m. taksų įstatymo nuostatus federa
linė valdžia ėmė ieškoti naujų pajamų šaltinių, šiuo reikalu JAV žy
minių mokesčių tarnyba (Internal Revenue Service) neapėjo ir fra
ternaliniu draugijų.

Susivienijimas privalėjo pirmą kartą savo veikime išpildyti 990 
formą ( Return of Organization Exempt from Income Tax). Organiza
cijos forma buvo aktuaro išpildyta. Susidarė išlaidų, nes reikėjo su
mažinto formato ( 8-1/2 x 11-1/2 colių) metinės apyskaitos ( annual 
statement) Dvi formas-kopijas įteikti drauge su išpildyta forma. 
Visa tai sklandžiai ir skubiai atliko aktu ar as.

1. FORM 990 KUOPOMS

Aktuaro padėjėjas John Sabo telefoniniu pranešimu 1971 m. ba
landžio 27 d. sukrėtė SLA centrą. Mat, jis pranešė ir stipriai ragi
no, kad kiekviena SLA kuopa privalo įteikti Internal Revenue Service 
formą 990 nevėliau gegužės 15 d. Buvo patarta, kad £i forma yra tik 
pro forma patikrinimas. Formos tikslas - ištirti, ar SLA kuopos turi 
šalutinių pajamų virš $5,000 per metus. Jei turi tai privalo mokėti 
mokesčius. Laiko buvo mažai, vos 3 savaitės. Reikėjo greit rea
guoti.

Nors kai kurie fraternal!štai tokiam parėdymui priešinosi, SLA 
sekretorius laikė tikslinga tučtuojau tokias formas išpildyti ir sugrą
žinti IRS. Kaip bebūtų geriau vykdyti Baltimorės IRS distrikto parė
dymą negu rizikuoti susilaukti komplikacijų.

Dviejų dienų bėgyje buvo gauta 300 formų. Paruošiau dar pavyz
dinę formą angliškai ir lietuviškai. Buvo paaiškinta, kad įrašytų 
’’applied for” toje vietoje, kur prašomas Employer1 s Identification 
numeris. Date of exemption letter klausimą reikėjo taip atsakyti: 
’’November 16, 1951”. Tai yra SLA organizacijos Exemption data ir 
laikinai galėjo padengti kuopas. Buvo patarta parašyti formos viršuj 
Gross receipts less than $5,000, nes tada nereikėtų išpildyti Part I 
klausimų. 270 tokių 990 formų su paaiškinamu pavyzdžiu paštu išėjo 
į kuopas. Taip pat ir tuo reikalu lietuvių ir anglų kalbomis tilpo atsi- 
Šaukimas TĖVYNĖJE.

Savaitės bėgyje paaiškėjo, kad nors toji forma yra svarbi, nėra 
būtina, kad kuopos ją išpildytų, jei jų šalutinės pajamos nesiekia 
$5,000. Kitaip sakant, kadangi jokia SLA kuopa neturi $5,000 per 
metus pajamų nuo ”non-related business” nebuvo būtina išpildyti form 
990. Tat, gegužės 21 d. TĖVYNĖS numery tilpo kitas atsišaukimas, 
kad tos kuopos, kurios neišpildė form 990, gali jos ir nepildyti. Taip 
pat tas pats pranešimas išėjo aplinkraščio pavidalu į kuopas išsiunti
nėtas S. m. gegužės 27 d. Pagrindinė pastaba buvo: ’’Kuopos, pri
klausančios mūsų Susivienijimui, negauna iš jokio pašalinio biznio 
pajamų, tik fraternaliniu būdu atlieka patarnavimus savo nariams, 
pagelbėdamos palaikyti gyvybės apdraudę ir ligoje pašalpą.”

Tuo būdu šis epizodas gana ramiai užsibaigė. Bendras balansas, 
tačiau, nebuvo džiuginantis. Visvien gal vėl ateity kiltų panašių rei
kalavimų iš federalinės Internal Revenue Tarnybos. Mat, iš 270 kuo
pų, 80 gerai išpildė Form 990, o 51 kuopa blogai ar nevykusiai išpildė 
formą. Centras sutvarkė dar 34 formas. 205 kuopos nieko neišpildė 
ir iš vis neatsiliepė į atsišaukimus.

Siūlau, kad ateity fraternalistai paspaustų IRS, kad leistų draugi
jos centrui išpildyti kuopų formas. Kitaip maištis gali pasikartoti.

2. EMPLOYER ’ S IDENTIFICATION NUMBER

Ryšium su kuopų form 990 išpildymu paaiškėjo, kad Internal Re
venue Service pageidauja, jog visų fraternaliniu savitarpio pašalpos 
draugijų padaliniai įsigytų vadinamą Employer’s Identification nume
rį. Nors Si kortelė yra darbdavių paženklinimo numeris, visvien IRS 
nori jį panaudoti, kaip įregistravimo kontrolę. Aktuaro padėjėjas pa
tarė, kad centras tokią aplikaciją išpildytų kiekvienai kuopai.

Savo 1971 m. gegužės 3 d. memorandume adv. Balaban tarė: 
”As to lodges of a fraternal benefit society, they, too, enjoy a tax 
exempt status falling under the same definition as that applicable to 
fraternal benefit societies. . . I would urge application be made for 
an identification number for each of your lodges. You may make this 
application as a group application, list those lodges for whom you de-
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sire to have a number, together with the addresses and principal offi
cer and the IRS will mail an identification number to each lodge. To 
complete your records, you should request the lodges to mail you a 
copy of their identification number".

Paaiškėjo, kad kai kurios SLA kuopos jau anksčiau turėjo identifi
cation numerius. Be to, SLA kuopoms Kanadoje nereikia tokių korte
lių. Nenorėdamas pakartoti form 990 išpildymo painiavos, pats iš- 
pildžiau visų SLA kuopų applikacijas ( Form SS-4), pažymėdamas 
kuopos pavadinimą, kuopos oficialų adresą ( dažniausiai finansų sek
retoriaus) , būstinės ar veikimo centro apskrities ( county) pavadini
mą ir organizacijos rūšį ( fraternal benefit society). Dėl viso ko pats 
nuvykau į Internal Revenue Service centrą Philadelphijoje 1971 m. 
birželio 1 d. Teko kalbėti su exempt Organizations Services Unit Su- 
pervisorium Thomas Gallagher. Jam įteikiau sekančio turinio laišką:

June 1,1971 
Internal Revenue Service 
11601 Roosevelt Boulevard 
Philadelphia, Pa. 19155
Gentlemen:

In compliance with the Tax Reform Act of 1969, which requires 
the filing of Form 990 together with the appropriate Employer* s Iden
tification Number, the Lithuanian Alliance of America, a fraternal 
benefit society chartered in the Commonwealth of Pennsylvania in 
1889 and operating under the fraternal lodge system, does hereby ap
ply for Federal Employer* s Identification Numbers on behalf of and 
for its member lodges.

Appended please find a complete list of lodges of the Lithuanian 
Alliance of America.

Furthermore, individual SS-4 for the member lodges are submit
ted.

In issuing Employer* s Identification Numbers to these lodges, we 
respectfully call your attention to the fact that many 6f the addressees 
are elderly people of Lithuanian background who might misplace or 
lose the identification cards. Therefore we respectfully request that 
the Employer * s Identification Number cards be sent to the business 
office of the Lithuanian Alliance of America, located at 307 West 30th 
St., New York, N. Y. 10001.

For our part we will prepare a proper memorandum in English 
and Lithuanian explaining the purpose and importance of keeping the 
Identification Number. This memorandum together with the Identifi
cation Number card will be sent to every lodge for which the Lithua
nian Alliance of America has applied for.

Sincerely yours,
ALGIRDAS BUDRECKIS, 

Supreme Secretary

Netrukus iš Internal Revenue Service susilaukėm teigiamo atsaky
mo kartu su patvirtintomis kortelėmis. Šis atsakymas, skaitomas 
determination date notice, apima visas kuopas, kurioms buvo išduotos . 
kortelės. Seka determination laiško turinys:

June 9, 1971 
Dear Dr. Budreckis:

Enclosed please find 249 Notices of Employer Identification Numbers 
which were issued to the lodges of the Lithuanian Alliance of America, 
The cards are being returned per your request.
If you feel it necessary to contact this office concerning this matter 
please call 215-671-2404.

Sincerely yours,
Gordon S. Kroger
Chief, Examination Division

Kadangi kai kurįas kuopas ėmė klausinėti apie pažymimą numerį 
vietos IRS įstaigos, SLA centras nusiuntė visom kuopoms minimas 
korteles su aplinkraščiu lietuvių ir anglų kalbomis, žemiau teikia
mas lietuviškas tekstas: 

'f '

VISU SLA KUOPŲ FINANSŲ SEKRETORIŲ DĖMESIUI

Mielas Sekretoriau:
Prie šio pranešimo rasite savo kuopos Employer* s Identification nu
merį ir kortelę. Malonėkite išsaugoti tą kortelę. Laikykite ją kartu 
su kuopos rekordais. Jei kada nors reikės kuopos vardu išpildyti Fe
deralinės Internal Revenue Service (IRS) formas, tada reikės panau
doti šitą Identification numerį. Pagal Federalinę IRS įstaigą, Jūsų 
kuopos įregistravimo data yra 1971 m. birželio ( June) 9 d.

ALGIRDAS BUDRECKIS, Supreme Secretary
3. TAX EXEMPTION KLAUSIMAS
Bevykdant IRS parėdymus,, paaiSkėjo, jog SLA yra atleistas nuo 

federallnlų mokesčių kaip privati fondadja. Atseit mūsų non-profit 
statusas paremtas Tautinės Fondacljos atleidimu nuo mokesčių. Iš
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tikrųjų, norint išvengti komplikacijų ateity, reikia įsigyti atleidimą 
pagal Section 501 (c) (8) Fraternal beneficiary societies. Tai pa* 
tarė padaryti ir mūsų aktuaras ir fraternal! stų teisių žinovas adv. 
Thomas Balaban.

1971 m. gegužės mėnesio pabaigoje teko surinkti visą eilę SLA 
pagrindinių dokumentų ir padaryti kserokso kopijas. Išpildžiau Form 
1024 Exemption application ir su visa dokumentacija 1971 ‘m. birželio 
3 d. įteikiau Internal Revenue Service New Yorko distrikto įstaigai. 
Gavau ir pakvitavimą su šitokiu antspaudu "Received June 4, 1971 
Int. Rev. Service Manhattan N. Y. 9**.

Bet kol kas iš tos įstaigos negavome jokio atsakymo.

4. SAMDYTU AGENTŲ PROJEKTAS

Vykdant praeitojo Pild. Tarybos suvažiavimo nutarimą, buvo už
megztas ryšys su aktuaro rekomenduotu sales agentūros vedėju 
George N. Pegula 1971 m. balandžio 21 d. Savaitės bėgyje G. Pegula 
pranešė, kad jis būtų suinteresuotas sueiti su mūsų vadovybe ir iš
dėstyti savo "sales program".

Toks pasitarimas įvyko 1971 m. gegužės 21 d. SLA centre. Pa
sitarime dalyvavo Prez. P. P. Dargis, Sekretorius A. Budreckis, 
iždo globėjas adv. S. Briedis ir Tėvynės redaktorius J. Petrėnas. 
G. Pegula bendrais bruožais išdėstė 21 Year Payment Life Guaran
teed Options apdraudos rūšies sąlygas. Jis paliko savo agentūros su
sitarimų pavyzdžius. Gegužės 25 d. G. Pegulai dar kartą parašiau, 
kad jisai trumpai ir drūtai laiške mums išdėstytų tą, ką jis konkre
čiai siūlo. Ligšiol jis į paklausimą neatsakė.

Prez. R. Dargio pavedimu, išnagrinėjau visą G. Pegulos pateiktą 
projektą ir 1971 m. liepos 5 d. paruošiau išsamų memorandumą: 
Samdytų Agentų Projekto Įvertinimas. Netrukus visiems Pild. Ta
rybos nariams buvo išsiųsti to memorandumo egzemplioriai.

Kadangi Šį memorandumą visi turėjo progos išstudijuoti, nekar
tosiu savo išvadų. Yra devyni svarbūs pagrindiniai klausimai, į ku
riuos p. Pegula dar neatsakė. Tat, mano, kaip sekretoriaus, suges
tija yra tokia: jei George N. Pegula galės išaiškinti tuos klausimus 
mums palankioje šviesoje, tai, ir tik tuomet, sakyčiau, kad vertėtų 
verbuoti Pegulos agentūrą parduoti 21-year apdraudę. Tuo tarpu pa
tariu su juo toliau tartis.

5. MIAMI BEACH SEIMAS 
0 :<V- ' ' ' '

SLA seimas įvyks 1972 m. birželio 26-30 dienomis, MiamiBeach, 
Floridoje, di Lido viešbutyje. Kambarių kainos: $11 vienam per 
dieną, $13 dviem per dieną, $17 trim per dieną, ir $21 keturiems-per 
dieną. Nežiūrint to, kad viešbutis turi naują savininką, buvo pažadėta 
Susivienijimui, jog bus ištesėtas 1970 m. gruodžio 11 d. susitarimas.

Ligšiol SLA apskričių valdybos Bostone, New Yorke, Chicagoje ir 
Wyomingo klony pažadėjo suorganizuoti ekskursines grupes vykti Į 
seimą.

Buvo pasiteirauta Eastern Airlines, TWA ir kitose lėktuvų linijose 
apie galimybes gauti grupinę nuolaidą tiems, kurie vyks į SLA seinjią^ 
Tuo reikalu talkino iždo globėja Josephine Miller.

Vasaros metu seimui rengti komitetas, Į kurį įeina Edviną ir 
Vincas Yankus, Ona Kaulakienė ir Marė Miščikienė, neturėjo progos 
posėdžiauti seimo reikalais. SLA cent^į buvo pranešta, kad toks 
posėdis įvyksiąs spalio mėn.

Tėvynėje jau tilpo Pild. Tarybos atsišaukimas seimo reikalais į 
kuopas. Taip pat tilpo keturi trumpi aprašymai anglų kalba pavadinti: 
’’Destination: SLA Miami Beach Convention", Di Lido viešbučio ir 
Miami vaizdų nuotraukos taip pat buvo panaudotos.

6. NEW YORKO IŠLAIDŲ LIMITACIJŲ KLAUSIMAS

Prezidento P. Dargio pavedimu, liepos mėn. pabaigoje Išstudi
javau New Yorko išlaidų limitacijas ir ribas, šiuo reikalu paruošda
mas 15 puslapių memorandumą. Reikalas labai sudėtingas ir truktų 
visą dieną išdėstyti limitacijas, tačiau vertėtų aptarti kai kuriuos 
įstatyminius punktus.

(1). Pagal N. Y. Įstatymų 87-tą paragrafą, SLA negali investuo
ti daugiau kaip dešimtadalį bendro turto į vienos bendrovės akcijas ar 
bonus, Išimtis yra U. S. Government Bonds, valstybių bei miestų 

4 bonai.
( 2). Visos SLA nekilnojamojo turto gėrybės negali viršyti de

šimtadalio bendro turto vertės ( paragrafas 87, poskyris 7 a ir b),

( 3). Pagal paragrafą 213, imant dėmesin dabartinį turto stovį, 
negalima išleisti daugiau, kaip septintadalį surinktų per metus duok
lių organizatoriams, agentams bei vajaus apgarsinimams apmokėti.

( 4) « Avansų negalima duoti nei agentams nei organizatoriams.
( 5) • Galima dividendus mokėti iš surplus.

( 6). Frater natiniam s reikalams iš pomirtinio fondo galima skir
ti 1.5% surinktos per metus duoklių sumos. Antra vertus, iš frater
naliniu fondų ( Našlių Našlaičių fondo, Tautiškų centų fondo ir Tauti
nės fondacljos) galima skirti tiek, kiek nutarta.

7
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7. SLA KUOPOS

Kuopų sistema yra mūsų Susivienijimo teisinis bei veikimo pama
tas. Be aktyvių kuopų, be kuopų pareigūnų rūpestingumo narių reika
luose SLA taptų blankus, beasmeniSkas konglomeratas. Susivieniji
mas bus tik iki to laipsnio gajus, kiek jo celės, kuopos parodys gy
vastingumo. Praeitame Pild. Tarybos suvažiavime buvo pranešta, 
jog netekom keletos kuopų, skaičius sumažėjo iki 270 vienetų.

Nepaisant nubyrėjimo buvo pliusų. Kai kuriose kuopose į talką 
įsijungė naujų sekretorių: 1 kp. - J. Agurkis; 17 kp. - M. Klimas; 
43 kp. - A. Chaplikas, o dabar A. B alka; 66 kp. - J. ščiuckas; 88 kp. 

Mary McGowan; 115 kp. - M. Povilaitienė; 124 kp. - L. Kapeckas; 
207 kp. - M. Sele, ir 219 kp. - Mrs. A. Mulvihill. IS asmeninio 
kontakto ir susirašinėjimo patyriau ir galiu drąsiai teigti, jog šie 
broliai-sesės kompetetingai atlieka savo pareigas.

Balandžio 25 d. dalyvavau 126 kuopos metiniame susirinkime. 
Perrinkta valdyba leido man tarti žodį. Paskatinau kuopą prisidėti 
prie vajaus, taip pat suorganizuoti ekskursantus į būsimą seimą.

Vykdant Pild. Tarybos kovo mėn. suvažiavimo nutarimą nr. 19, 
teko vykti į Rytų Pennsylvaniją 1971 m. balandžio 17-18 d. d. tartis 
su SLA 23 kuopos veikėjais finansų raštininko reikalais bei dalyvauti 
SLA 7-tos apskrities suvažiavime. Teko tartis su pirmos kuopos 
pirm. Kamarausku, vicepirm. Grigučiu, sekretorium J. Agurkiu ir 
iždininku šaučiūnu kuopos duoklių surinkimo reikalais. Ilgai išsikal
bėta ir su Juozu Urbonu, buvusiu 23 kuopos finansų raštininku. Kuo
pos reikalai buvo pašliję. Atėjo į talką 7«4os apskrities pirmininkas 
Vyt. Paulauskas, kuris liepos mėn. pradžioje paprašęs 23 kuopos 
narių stovio užmezgė ryšius su norinčiaisiais veikti, ypač su pro
spektu Anthony Benedict. Dėka Paulausko pastangom susidarė proga 
SLA Prezidentui Dargini nuvykti į Shenandoah, Pa. ir dalyvauti kuo
pos susirinkime, kuris išrinko naują, jaunesnę valdybą. Apie tai, be 
abejo, Prezidentas smulkiau pareferuos savo raporte.

SLA 7-tos apskrities suvažiavime Pittstone, taip pat, susipažinau 
su 115 kp. nauja finansų raštininke M. Povilaitiene ir su 116 kp. 
sekretorium M. Mockevičium. Buvo malonu sueiti su 1, 7, 30, 35, 
50 ir 116 kuopų veikėjais 7-tos apskrities suvažiavimo metu. Teko 
bendrais vajaus ir seimo reikalais tartis su apskrities pirm. Vytautu 
Paulausku, sekretore Nellie Bayoras ir kun. M. Valadka.

Vykdant nutarimą nr. 20, SLA centras ištyrė SLA 63 kuopos narių 
finansinį stovį ir palaikė glaudų ryšį su ponia ir dr. Biežiais, kurie 
rūpinosi kuopos finansų padėties sutvarkymu. Tenka ypatingą padėką 
reikšti poniai Onai Biežienei, kurios pastangomis 63 kuopos reikalų 
pertvarkymas eina prie galo.

Balandžio-gegužės mėn. SLA centras išmokėjo kuopų finansų 
sekretoriams ir kolektoriams 3% atlyginimą už 1970 metais surinktas 
duokles.

8. SLA RAŠTINE

Raštinė yra tas variklis, kuris palaiko glaudų ir tvarkingą ryšį su 
kuopomis ir nariams suteikia visas pašalpas ir patarnavimus. Rašti
nei turint pakankamai personalo, patarnavimai vyksta darniai ir grei
tai. Raštinės operavimui sušlubavus, šlubuoja tie ryšiai ir patarna
vimai.

Šiais metais netekus dviejų tarnautojų pasiliko tik 3 žmonės at
likti visas raštinės funkcijas. Buvo mėginta, be pasisekimo, surasti 
naujų tarnautojų. Pavyzdžiui, tarp 1971 m. sausio 4 d. ir birželio 
4 d. ligoje pašalpas ir orderius tvarkė Antanas Jurgėla. Bet liga ir 
asmens padėtis neleido jam su. pajėgumu atlikti pareigų ir jis turėjo 
iš darbo pasitraukti. Kelis mėnesius part-time tas pačias ligoje pa
šalpos bei postinimo ir čekių išrašymo pareigas atliko Ona Osmols- 
kienė. Ji irgi pasitraukė rugpiūčio mėn. pradžioje. Vasarą, 7 sa
vaites part-time centre dar dirbo studentė Aldona Kidolytė. Bet rug
sėjo mėn. pradžioje ji grįžo į mokyklą.

Spraga pasiliko, o darbų darbelių nemaža. Užtat nuo rugsėjo 1 d. 
centro tarnautojai buvo pakviesti į talką, būtent: pasiskirstyti dar
bais taip, kad spraga būtų užpildyta. Kadangi tie papildomi darbai 
užima daugiau laiko, tarnautojams mokamas time and a half viršva
landžiais, kol bus surastas naujas kompetingas tarnautojas.

Rugpiūčio 20 d. įvyko pasitarimas su aktu aro buhalteriu SLA cen
tre. Pasitarime dalyvavo aktuaro buhalteris, iždininkė Mifcužiūtė, p. 
MeiliŪnienė, p. Williams ir aš. Aptarti knygvedybai palengvinti 
būdai.

9. NETIKĖTI ĮVYKIAI

Per paskutinį penktmetį SLA centro įstaigos kaimynija ėmė keis
tis blogą kryptimi. New Yorke atsiranda daugiau valkatų ir padaužų, 
kurie ar ubagauja ar vagiliauja. Buvo trys pasikėsinimai prieš SLA 
nuosavybę.

Balandžio pradžioje nakties metu buvo mėginta įsibrauti į pirmąjį 
aukštą, per spaustuvės kambarį. Jsibrovėliai bandė atlenkti langų 
grotus. Laimė, jiems nepavyko, nes grotai per tvirti.

Balandžio 14 d. man būnant pirmame aukšte su redaktorium pietų 
metu, juodukas su juode buvo įsibrovę pro priekines duris ir nusitūp- 
čiavę į antrąjį aukštą. P. A. Jurgėla jų negirdėjo; jis mašinėle rašė 
užpakaliniame kambary. Ponios Sperauskienės taip pat nebuvo. Lai
mė, kad tuo momentu, kai vagišiai traukėsi atgal, buvau atidaręs du
ris Margaret Williams praleisti į viršų iš pirmo aukšto raštinės. 
Žiūrim - juodis su Juode nachališkai leidžiasi į pirmą aukštą ir išeina 
pro kitas duris lauk. Kiekvienas nešdina po portable typewriter ( iš 
antro aukšto) su dėže. Juos gatvėje, prie graikų krautuvės, sustab
džiau ir mašinėles atėmiau. Tada jie tučtuojau, kaip velniai, išdūmė 
8th Avenue link. Pašaukiau policiją, kuri tik už valandos prisistatė, 
ir daviau informacijas. Taip pat patelefonavau raktininkui ateiti ir 
pataisyti priemenėje vidurines duris. Mat, tie juodžiai su šriubasukiu 
buvo įsilaužę ir apgadinę užraktą.

Vagystė įvyko 1971 m. rugpiūčio 18 d. Ankstyvą rytą įsibriovė 
vagys ir išvogė iš pirmo aukšto: (1). Varityper Model 1010 compo
sing machine, serial number 6406, (2). Smith Corona Standard 
62-A, serial 5151792-13 rašomąją mašinėlę su plačiu volu ir ( 3) 
Remington adding machine.

Sekretorius paskambino New Yorko 14-tai policijos nuovadai apie 
7:30 vai. ryto. Du policininkai atvyko 8:30 vai. ryto, patikrino kas ir 
kaip buvo pavogta ir paruošė raportą. Nuovada mums pranešė, jog 
detektyvai kontaktuos SLA centrą. Detektyvas J. Dugan patelefonavo 
rugpiūčio 23 d. Tik pasiėmė serijų numerius, net nesakė, kad ateis 
patikrinti, kaip įvyko vagystė. Nieko daugiau iš policijos ne
girdėjome.

SLA Sekretorius telefonu ir raštu pranešė Varityperio repair 
service ir fabrikai, kad gal kas nors bandys į juos kreiptis, kad pa
keistų pavogtos mašinėlės raidyną. Varityper pažadėjo visiems savo 
mechanikams apie vagystę pranešti. Taip pat buvo užsakytas skelbi
mas du kartus New York Daily News. Siūlėme piniginę dovaną už 
pranešimą apie pavogtas mašinas.

Vienam mėnesiui pavesta SLA sekretoriui išnuomoti elektrinę ra
šomąją mašinėlę. Išnuomavome Olympia 12 punktų mašinėlę nuo 
Midtown Typewriter Company.

10. METINE APYSKAITA

Š. m. vasario 27 d. išsiuntėm pasirašytas ir notarizuotas Annual 
Statement kopijas visom valstybėm, kur esame užsiregistravę. Iki 
gegužės pabaigos gavome aprobatas už metinę 1970 apyskaitą. De
šimties valstybių apdraudos departamentai Susivienijimui išdavė lei
dimus 1971 metams.

11. TĖVYNĖS REIKALAI
Per kovo-spalio mėn. laikotarpį Tėvynės administracija turėjo 3 

pagrindines bėdas: su adresavimu, su paštu ir su laikraščio rinkimu.
Tuojau po praeito Pild. Tarybos suvažiavimo, pavyko pataisyti 

neseniai prieš tai įsigytą seną Elliott adresavimo mašiną. Kadangi 
mašina mums buvo ^pristatyta su brokais, teko teisiniam patarėjui 
adv. Briedžiui derėtis su pardavėju, All-Languages Typewriter Com
pany, Inc., kad SLA gautų reparacijas už išlaidas, surištas su adre
savimo mašinos pataisymu. All-Language typewriter Co. savininkas 
J. Sachs pagaliau nusileido ir atsilygino už faktines išlaidas.

SLA pasamdė Joną Pašukonį ekspedijuoti Tėvynę. Jambeekspedi- 
juojant, adresavimo mašina sugedo mažiausia šešis sykius. Pavyz
džiui, rugsėjo mėn. pabaigoje reikėjo įstatyti naują variklį, nes senas 
motoras išdegė. Žinoma, tokie negalavimai sutrukdė normalų laik
raščio išsiuntinėjimą.

Liepos pabaigoje New Yorko paštas kibo prie Susivienijimo. Gir
di, privalome išpildyti laikraščio spausdinimo dažnumo pakeitimo 
formą ir už tai sumokėti $15. Kai aiškinau, jog jau septyni metai, 
kai kas rugpiūčio mėn. Tėvynės personalas atostogauja ir laikraštis 
neišeina, pašto valdininkai atkirto: "Nesvarbu, kas buvo praeity, jei 
norim šiais metais nutraukti spausdinimą ir siuntinėjimą vienam mė
nesiui, privalome išpildyti jų formą ir ypačiai sumokėti pinigą". Na, 
taip ir padarėm. Taip pat dažnai tenka aiškintis paštui, kodėl Tėvy
nės pristatymas į paštą vėluoja.

Turiu konstatuoti, kad dėl vienokios ar kitokios bėdos, man reikia 
kas savaitę bent vieną dieną pašvęsti Tėvynės bėdoms.

12. SLA LIETUVIŠKOS ŠEIMOS VAJUS
Norėdami paskatinti organizatorių veiklumą dar kartą, prieš va

jaus užbaigimą, birželio bei liepos mėnesiais išmokėjome organiza
toriams atlyginimą už naujų narių prirašymą.

Nuo vajaus pradžios, t. y. nuo 1969 m. kovo 1 d., sekantieji or
ganizatoriai prirašė daugiausiai narių: 3 ir 17 kp., Mikas Klimas - 
58; 57 kp., A. Tamkus - 25; 200 kp., A. Sukauskas -14; 328 kp., J. 
Tumavičienė - 12; 75 kp., J. Gedmlntas - 11; 134 kp., Christine 
Austin ir 14 kp., Povilas Shukis po 9. Kiti organizatoriai prirašė po 
mažiau.

13, EGZAMINIERIAI

šiais metais Pennsylvanijos apdraudos departmentoegzaminierlai, 
Michael Godek ir Robert Savitsky, atliko išsamią visų SLA knygų ir

TfiVYNfi, 1972 m. vasa r i o 18 d.



PROTOKOLAS - 5
rekordų reviziją, apimančią 1968-1970 metų laikotarpį. Egzaminie- 
riai tikrino visus mūsų rekordus tarp rugpiūčio 9 d, ir spalio 1 d.

Man teko su jais pakonferuoti Susivienijimo reikalais. Taip patsų 
jais buvo suėję Prezidentas Dargis, Iždininkė Mikužifltė ir Teisinis 
patarėjas Briedis. Bendrai imant, egzaminieriai pareiškė, kad Susi- 
viejimo knygos ir operacijos tvarkingos ir gerai vedamos. Jie savo 
raporte pateiks konkrečių rekomendacijų įstaigos knygvedybai pato- 
būlinti.

14. KITI REIKALAI

Apie kasdieninę rutiną nėra reikalo smulkiai kalbėti. Tik konsta
tuosiu, jog kasdien tenka atsakyti laiSkus, kuriuose prašoma infor
macijų apie SLA, apdraudę rūšis, narystės stovį, Tėvynės prenume
ratas ir t. t.

Draugiškoje spaudoje nuo praeito suvažiavimo tilpo 4 mano 
straipsniai apie SLA.

Tenka glaudžiai bendradarbiauti su Prezidentu ir iždininke. Ar 
tai laiškais ar telefoniniu pasikalbėjimu teko su jais kas savaitę du, 
tris sykius tartis aktualiais reikalais. Kaip komisijos narys dalyva
vau investavimo komisijos pasitarimuose.

. Taip pat dalyvavau trijuose pasitarimuose SLA centre su Prezi
dentu, iždininke ir teisiniu patarėju, būtent: gegužės 21-22 d. d., 
rugpiūčio 27-28 d. d. ir rugsėjo 24-25 d. d.

Kaip vajaus komisijos narys palaikiau artimus ryšius su dr. S. 
Biežiu, su kuriuo dažnai pasikeitėm nuomonėmis bei sugestijomis. 
Su teisiniu patarėju adv. Briedžiu dažnai tenka tartis painiais paliki- 

. mo bei pomirtinių išmokėjimo klausimais. Galiu konstatuoti, kad adv. 
Briedis visuomet korektiškai ir skubiai ateina į talką, kada kyla tei
sinio pobūdžio problemos.

Per minimą šešių mėnesių laikotarpį neteko artimiau sueiti su 
kitais Pild. Tarybos nariais. Priežastis buvo tokia, buvau kaip ma
tot iš pranešimo, daugiau pririštas prie centro ir nespėjau periferijų 
dalykų aptarti.

Išduodamas šį sekretoriaus raportą noriu visiems priminti, kad 
su Šiuo raportu esu ėjęs sekretoriaus pareigas lygiai du metus.

Padariau pilną ciklą, atseit, perėjau nominacijų-rinkimų fazę, 
paruošiau dvi metines apyskaitas - annual statements, dalyvavau 
seime, dirbau vajaus darbus, priėmiau valstybės egzaminierius ir 
atstovavau SLA Alto metiniame suvažiavime. Kitaip sakant, perėjau 
pilną kursą.

Tuo tarpu noriu savo bendradarbiams, ar jie būtų Pild. Taryboje, 
apskrityse ar kuopose, ar SLA centro raštinėje, pareikšti nuoširdų 
AČIŪ. .

Taip pat su liūdesiu noriu prisiminti bendradarbius, kurie tų 
dviejų metų laikotarpyj pasitraukė iš šio pasaulio, kaip antai Domą 
Peniką, Domą Blažienę, Adomą Miliauską, P. Bujanauską ir Vaclovą 
Alksninį. Jų netekimas buvo ir asmeninis ir organizacinis nuostolis.

Baigdamas pranešimą noriu visiems priminti, kad Vajaus, Rytų 
Nuosavybės ir kitais klausimais dar išduosiu atskirus pranešimus.

ALGIRDAS BUDRECKIS, SLA Sekretorius

E. MikuŽiutei įnešus, A. Chaplikui parėmus, Sekretoriaus A. 
Budreckio raportas Pildomosios Tarybos priimtas ir visi jo atliktieji 
darbai ratifikuoti.

11. Dr. S. BieŽis davė daktaro kvotėjo raportą žodžiu. Per lai
kotarpį nuo praeito Pild. Tarybos suvažiavimo nebuvo jokių ypatingų 
sunkumų. Jam teko dalyvauti Vajaus komisijos darbuotėje. Taip pat 
jam buvo pavesta patikrinti SLA 63 kuopos stovį. Apie tai bus išduo
tas atskiras pranešimas.

J. Mileriutei įnešus, A. Chaplikui parėmus, Pildomoji Taryba 
dr. S. Biežio raportą priėmė ir jo visus atliktus darbus ratifikavo.

Pildomoji Taryba taip pat pavedė dr. Biežiui išstudijuoti SLA 
non-medical aplikacijos blanką ir sekančiame Pild. Tarybos suvažia
vime pareferuoti apie galimus klausimų pakeitimus.

12. Prezidentas P. Dargis pranešė, kad Onai ir dr. Steponui 
Biežiams 1971 m. lapkričio 29 d. sueis 50 metų vedybinio gyvenimo 
sukaktis. Pildomosios Tarybos vardu jis dr. Biežiui pareiškė padėką 
už pasišventimą mūsų broliškai organizacijai. Poniai ir daktarui 
Biežiams buvo palinkėta geros sveikatos, džiaugsmo ir geros sėkmės 
tolimesniam gyvenime. Pildomoji Taryba atsistojimu ir plojimu so
le nizantą daktarą pasveikino.

13. Prezidentas P. Dargis uždarė Pild. Tarybos antrąją sesiją 
6 vai. vakare ir pranešė, kad trečioji sesija įvyks 1971 m. spalio 24 
d. 10 vai. ryto toje pačioje vietoje.

Trečioji sesija
14. Prezidentas P. Dargis atidarė SLA Pild. Tarybos trečiąją

sesiją 1971 m', spalio 24 d. 10 vai. ryto SLA centro patalpose, New 
Yorke. Jis pavedė sesijos pirmininkavimą viceprezidentui A. Chapli
kui. ,

15. Sekretoriui A. Budreckiul atlikus vardošaufcL paaiškėjo, kad 
visi Pildomosios Tarybos nariai dalyvauja sesijoje ir sudaro kvoru
mą. Posėdyje taip pat dalyvauja buv. 6-tos apskrities pirm’, ir 134 
kuopos veikėja Ona Biežienė.

16. Iždininkė E. Mikužlutė patelkė savo raportą raštu.

IŽDININKES raportas

Raportas apima SLA veiklą nuo 1971 m. kovo 26 d. iki spalio 1 d. 
Pilnas SLA darbų pranešimas bus padarytas SLA Pild. Tarybos meti
niame suvažiavime.

MORGIČIAI - Jokių pamainų morgičių srity nebuvo. Visi paskoli- 
ninfcai savo įsipareigojimus atlieka laiku. Išimtį sudaro keletas as
menų, kurie nors atsilikę, visvien daro pastangas savo skolą su
mokėti.

BONAI - Sis pranešimas liečia tik anksčiau nusakytą laiką. Iš
skyrus New York Connecting R. R. boną, iš kurio pradedant 1969 m. 
buvo gauta tik pusė priklausomos sumos, visi bonai reguliariai moka 
nuošimčius ir indėlius. IS New York Connecting R. R. bonų nuošim
čių dar nesumokėta $1,439.00.

Bonų pirkimas - per minimą apyskaitinį laiką neįvyko jokių naujų 
bonų pirkimų ar atmokėjimų.

— • - *

TAUPOMOSIOS SĄSKAITOS - Turime taupomąsias sąskaitas 
šiuose bankuose (t. y. iki 1971 m. rugpiūčio 31 d.):

Penn National Bank & Trust Co., Mahanoy City, Pa.
Western Penn. National Bank, Pittsburgh, Pa.
Commercial Bank and Trust Company, Pittsburgh, Pa.

Sąskaitos bus nurodytos piniginėje apyvartoje. Taip pat turime 
tris bankines sąskaitas, būtent:

Girard Trust, Philadelphia, Pa.

Šitos sąskaitos vartojamos SLA kasdieniniams biznio reikalams.
Smulkiems išmokėjimams ( administracijos kasoje) pinigai laiko

mi Royal Bank, New York, N. Y.

APYVARTA GRYNAIS PINIGAIS
. ir. -

Sekanti raporto dalis surišta su grynais pinigais. Ji apima pinigi
nių įplaukų ir išmokėjimų santrauką 1971 m. rugpiūčio 31 d.

Piniginis balansas 1971 m. rugpiūčio 1 d..........................$115,,882.70
Įplaukos rugpiūčio mėnesį ( Nr. 1-78):

Pomirtinių fonde . . . $21,509.12
pašalpos fonde .... 618.60

Viso............................... $22,127.72

Išmokėjimai - orderiai rugpiūčio mėn, ( Nr. 745-835):
Pomirtinių fonde  ...................$28,134.65
Pašalpos fonde........................ 936.45 <

Viso........................................... $29,071.10 ($6,943.38)
$110,691.83

Dividendų pinigai
Girard Banke, Philadelphia, Pa. $1,752.51 $1,752.51

Viso grynais pinigais, 1971 m. rugpiūčio 31 d.: 
$110,691.83

APYVARTA GIRARD TRUST BANKINĖSE SĄSKAITOSE

Pomirtinių Fonde - Penn. Nat‘1 & Trust Bank 
Mahanoy City, Pa. $ ?>830.60

Jaunuolių Fonde - Western Nat’l Bank & Trust Co.,
Pittsburgh, Pa. ' 22,241,11

Pomirtinių Fonde - Commercial Bank & Trust, 
Pittsburgh, Pa. 10,000.00

Dividendų Fonde Balansas
Girard Trust, Philadelphia, Pa. 1,752.51 

$ 43,824,22 
$110,691.83

SĄSKAITA UŽDARYTA 1971 Ml SPALIO 1 D.

Pagal Investmentų komisijos nutarimą, iždininkė uždarė sąskaitą 
Western National Bank ė Trust Company, Pittsburgh, Pa., 1971 m. 
spalio 1 d. Viso šiame banke buvo $22,241.11 balansas. Pinigai 
buvo nusiųsti į centrą. Dalis šios sąskaitos bus perkelta l lietuvių 
valdomas taupomąsias bendroves.

TfiVYNfc, 1972 m. vasario 18 d.



PROTOKOLAS - 6
JAV VALSTYBINES PASKOLOS BONAI.

Laiks nuo laiko kildavo klausimas, ar nebūtų gerai ir Susivieniji
mui naudingiau parduoti Jungtinių Valstybių bonus, kurie neša mažų 
nuoSimtį, ir juos pardavus, pirkti bonus, kurie moka didesnius nuo
šimčius. šis klausimas buvo diskutuotas prieS keletą metų su invest- 
mentų patarėju ponu Riley iŠ Stand. & Poor. Išstudijavęs klausimą, 
jis patarė, kad taip galėtume padaryti su nuostoliais ir kad yra būdas 
iSvengti tokių nuostolių parduodant ir perkant bonus rinkoje, bet už
truktų bent 10 metų tiems nuostoliams išlyginti. Jis nenumatė, kad 
SLA galėtų ką nors atsiekti tokiu mainymu ir pardavimu, nes daugelis 
JAV bonų organizacijos indėlyje subręs 10 metų bėgyje. Investmentų 
komisija nutarė laikytis status quo tame klausime ir Pildomoji Taryba 
pritarė, nes numatė, kad organizacijai bus naudingiau palaikyti tuos 
bonus. Tie bonai užraSomi ir SLA raportuose neSa sąskaitose PAR 
VALUE, o ne rinkos kainą.

BENDRI REIKALAI

1971 m. rugpiūčio 20 d. Aktuaro padėjėjas ponas Sabo lankėsi 
SLA centro raštinėje. Tuomet su juo suėjo SLA iždininkė, sekreto
rius ir centro tarnautojai. SLA knygų vedimas ir skaitlinių atsako
mybė buvo aptarta. Taip pat buvo iškeltas klausimas apie knygvedys- 
tės sumoderninimą. Nutarta šį klausimą palikti Pild. Tarybai toliau 
studijuoti. Šis jo apsilankymas nors ir trumpas, bus naudingas ne tik 
SLA, bet ir aktuaro skaitlinėms paruošti, kai reikės surašyti meti
nius raportus.

Pennsylvania valstybės egzaminatoriai apsilankė SLA centro raš
tinėje 1971 m. rugpiūčio mėn. patikrinti SLA stovį ir sąskaitas. 
Jiems reikalaujant, iždininkė pristatė bonų sąskaitas, morgičių sąra
šus ir stovį, bankų indėlio knygutes, kanceliuotus čekius ir bankines 
apyskaitas iš tam tikro laikotarpio. Žinoma, didžiausias įsipareigo
jimas teko sekretoriui, kuris atliko savo pareigas ganėtinai ir gerai. 
Lauktinas jų geras raportas.

Buvusios Dainų šventės Chicagoje proga, man teko ne tik priimti 
keletą dalyvių, SLA veikėjų ir svečių pas mane, bet taip pat sueiti su 
mano ilgamečiais draugais, kurie yra aktyvūs veikėjai ir Susivieniji
me, būtent: ponią E. Čižauskienę, ponus Mačiukus, dr. Satkof, ponią 
Jagiella, ponią Čepuką, Valeria Cherry, ponią Christine Austin, dr. 
ir ponia BieŽius, ir kitus. Tarp kitko suėjau ir su spaudos atstovais, 
kurie yra SLA veikėjai, būtent: Sandaros redaktorium M. Vaidyla, 
Naujienų redaktorium M. Gudeliu. Mes plačiai išsikalbėjome apie 
SLA veiklą ir apie naujų narių angažavimo išplėtimą. Taip pat buvo 
paliestas būsimasis SLA seimas 1972 metais. Visi pasižadėjo para
ginti kuopas išrinkti atstovus seimui, kuris įvyks 1972 m. birželio 
pabaigoje Floridoje.

Mano buvimo Chicagoje metu įvyko gerb. Onos Jagielienės, SLA 
208 moterų kuopos finansų sekretorės, mirusio vyro laidotuvės, ku
riose aš dalyvavau kaip SLA iždininkė. Pild. Tarybos vardu našlei 
Onai Jagielienei pareiškiau užuojautą.

EUPHROŠINĘ MKUŽIŪTE, SLA Iždininkė

Dr. S. Biežiui įnešus, J. Mileriūtei parėmus, iždininkės E. Mi- 
kužiūtės raportas priimtas ir visi jos darbai ratifikuoti.

17. Iždo globėjų raportą davė adv. S. Bredes raštu.

IŽDO GLOBĖJŲ RAPORTAS APIE SLA FONDU STOVĮ 1970

SLA PAJAMOS:

Iš visų šaltinių: duoklių, nuomų, perkėlimų sąskaitų, nuošimčių, 
morgičių atmokėjimo, certifikatų paskolų atmokėjimo, aukų, atmokė
tų studentų paskolų, atmokėtų bonų ir t. t., iš viso pajamų buvo: 
1970 m. . •................................................ • . $359,929.69.

2. SLA IŠLAIDOS:

Pomirtinių 1970 metais ( suaugusių ir jaunuolių) išmokėjimas
$133,329.00 

Ligoje pašalpos 1970 metais......................................... 10, 839.64
Pribrendusios taupomosios apdraudos 1970 m. . . . 62,293.00
Atšauktos apdraudos 1970 metais ................................  23,785.73
Atlyginimas organizatoriams 1970 m............................. 1,603.30
SLA Nuosavybės išlaidos 1970 metais ....... 6,689.84
Atlyginimas daktarams kvotėjams 1970 m.................... 620.00
SLA Pild. Tarybai ir Komisijoms 1970 m.................... 9,478.65
Tėvynės išlaidos 1970 metais.......................................... 12,957.95
Algos 1970 metais............................................................ 49, 755.46
Sugrąžinti mokesčiai 1970 metais.................................. 2,199.79

įvairūs kiti išmokėjimai, į kurių poziciją įeina nuo
savybės taksai, investicijų išlaidos, jaunuolių taupo

moji apdrauda, išmokėjimai apdraudos departamen
tams ( egzaminieriams), federaliniai ir valstybiniai 
darbo pajamų mokesčiai ir socialinis draudimas, 
1970 m. Seimo tiesioginės išlaidos ir pn.
1970 metais.........................................................................$ 14,194.44

Iš viso SLA bendros operacijos pilni išmokėjimai 
bei išlaidos ( angliškai tariant: grand total of all 
payments made for the full operation of SLA) siekė

1970 metais $355,973.03

3. KITI IŠMOKĖJIMAI:

Vaikų atšaukta apdrauda 1970 metais................................ $3,195.68
Pašalpos iš Našlių-NaSlaičių Fondo 1970 m.................. 294.49
Atlyginimas kuopų sekretoriams 1971 metais .... 5,737.67
Moksleivių paskolos 1970 metais....................  300.00
Paskolos ant certifikatų 1970 m........................................ 460.00

4. NUPIRKTI BONAI:

1970 m. January Con Edison of New York.................... $10, 044.50
1970 m. " " " " " " " " .................... 15,066.75
1970 m. July J. C. Penny Co., Inc........................... 24,881.16

5. BENDRA SLA TURTO SUDĖTIS 1970 M.
Įvairūs bonai....................................................................$3,545,492.37
Nekilnojamos nuosavybės................................  28,540.96
Morgičiai .. ............................................................. 54,400.00
Paskolos Moksleiviams............................................. 11,125.00
Narystės paskolos ..................................................... 9, 669,78
Pinigai bankų stantaupose ir

einamosiose sąskaitose....................   74,942.88
Administracijos kasa................................................. 2,000.00

6. FINANSINIAI FONDAI PAGAL AKTUARO SUTVARKYMĄ:

Suaugusių pomirtinių fondas
( Adult Mortuary Fund)..................................... $2,401,564.00

Rezervai vertybių svyravimams padengti. . . . 19, 803.00
Rezervai specialioms apdraudoms padengti. . . 375,000.00
Mišrus fondas ( Fraternal Fund )........................ 20,365.02

7. BANKU SĄSKAITŲ BALANSAS 1970 M.

Taupomosios sąskaitos:
Pennsylvania National Bank .............................................$ 9 , 689.33
Western Pennsylvania National Bank 

and Trust Company............................. 21,430.17
Einamosios sąskaitos ( Checking accounts):
Girard Bank, Philadelphia, Pa. ( M)............................$22,137.95
Girard Bank, Philadelphia, Pa. (Dj ........................ 18,983.47
Girard Bank, Philadelphia, Pa. ( W) ........................ 0
Girard Bank, Philadelphia, Pa. ( E) ........................ 0
Girard Bank, Philadelphia, Pa. Div.............................. 1, 856.19
Royal National Bank of New York ......... 2,000.00

Viso....................................$76,097.11

Garbingai įteikta,
STEPHEN BREDES, JR. - IŽDO GLOBE JAS 
JOSEPHINE MILLER - IŽDO GLOBĖJA

Adv. Bredes raportą papildė Žodžiu, SLA sekretoriui bei centro 
štabui ir SLA iždininkei pareikšdamas padėką už talką ruošiant šį 
metinį pranešimą. J. Milleriūtė Šį pranešimą papildė žodžiu. Ji 
pranešė, kad įvykdė visus uždavinius, kuriuos Pild. Taryba jai buvo 
pavedusi.

Dr. Biežiui įnešus, P. Dargiui parėmus, iždo globėjų raportai 
buvo priimti ir jų atliktieji darbai patvirtinti.

18. Adv. S. Bredes davė teisinio patarėjo pranešimą. Jam daž
nai teko užsukti į SLA centrą teisiniais reikalais. Jis taip pat daly
vavo pasitarimuose su Prezidentu. Teko paruošti ir teisinius memo
randumus samdytų agentų reikalu, tautinės fondadjos iždo globė jų. 
skaičiaus padidinimo reikalu ir SLA Konstitucijos papildymo reikalu.

P. Dargiui įnešus, A. Budreckiui parėmus, teisinio patarėjo ra
portas buvo priimtas ir jo darbai ratifikuoti.

19. After reading his memorandum on the legal procedures for 
amending section 2 of Article 23 of the By-Laws and Constitution of 
file LAA, S. Bredes introduced the following resolution:

Resolution Authorizing Ameddment of the By-Laws 
and Constitution in Respects of the National Founda
tion, as to the Number of Trustees Constituting the 
Board of Trustees Thereof.
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PROTOKOLAS - 7
Upon motion duly made and seconded, the following resolution 

was adopted by the unanimous vote of the Executive Board members 
of the Lithuanian Alliance of America, to wit, by the vote of seven ( 7) 
members:
. RESOLVED that Section 2 of Article XXJH of the By-Laws and 
Constitution of the Lithuanian Alliance of America, effective January 
2, 1957, be and the same is hereby amended to provide that:

”2. The Lithuanian Alliance of America, National Foundation 
shall be administered by a Board of Trustees, to be known as 1 Lith
uanian Alliance of America National Foundation Trustees1 to consist 
of seven ( 7) members of the Supreme Executive Board of the Lith
uanian Alliance of America, to be appointed by the Supreme President 
and ratified by majority vote of the Supreme Assembly"); and be it 
further

Resolved that the above amendment be submitted for ratification 
to the next Convention of the Supreme Assembly of the Lithuanian 
Alliance of America.

Upon the motion by A. Budreckis, seconded by Dr. S. Biežis, the 
resolution was unanimously adopted by the Executive Board of the 
Lithuanian Alliance of America.

20. A. Chaplikas perdavė sesijos tolimesnį pirmininkavimą P. P. 
Dargiui.

21. Apie TĖVYNĖS išlaidų ir ekspedicijos reikalus pareferavo 
sekretorius A. Budreckis. Savo pastabas ir pasiūlymus pridėjo dr. 
S. Biežis, J. Milleriūtė ir Prezidentas P. D ar gi s. J. Milleriutei 
įnešus, E. Mikužiutei parėmus, Pild. Taryba vienbalsiai priėmė 
TĖVYNĖS reikalų raportą.

22. Prezidentas P. Dargis pareferavo apie Chicagos Tautinių 
Namų statybą ir numatytą veiklą. A. Chaplikui įnešus, A. Budreckiui 
parėmus, Pild. Taryba vienbalsiai priėmė sekančią rezoliuciją:

BE IT RESOLVED that the Lithuanian Alliance of America donate 
the amount of one hundred dollars to the Lithuanian National Hall, 
Inc., 6422 So. Kedzie Ave., Chicago, Illinois, and be it further

RESOLVED that the Lithuanian Alliance of America purchase 
shares of the Lithuanian National Hall, Inc., in the amount of nine 
hundred dollars. The execution of this Resolution to be delegated to 
the Investment Committee of the Lithuanian Alliance of America.

23. Prezidentas P. Dargis uždarė trečiąją Pild. Tarybos sesiją 
2 vai. p. p. pranešdamas, kad ketvirtoji sesija įvyks 3 vai. popiet, 
toje pačioje vietoje.

Ketvirtoji sesija
24. Prezidentas P. P. Dargis atidarė SLA Pild. Tarybos ketvir

tąją sesiją 1971 m. spalio 24 d. 3 vai. popiet SLA centro patalpose, 
New Yorke.

25. Sekretoriui A. Budreckiui atlikus vardošaukį, paaiškėjo, kad 
visi Pildomosios Tarybos nariai dalyvauja sesijoje ir sudaro kvoru
mą. Posėdyje taip pat dalyvauja SLA stovio, skundų ir apeliacijų 
komisijos bei SLA 5-to apskričio pirmininkas Antanas Diržys ir buv. 
SLA 6-to apskričio pirmininke Ona Biežienė.

26. Prezidentas Margis davė pranešimą apie SLA istorijos komi
sijos darbus. Jis priminė, jog bent trys seimai pareiškė, kad reika
linga oficiali Susivienijimo istorija su santrauka anglų kalba. Pildo
moji Taryba jau prieš kelis metus buvo įgaliojusi Prezidentą ir sek
retorę pasirūpinti autoriais. Buvo pakviesti į redaktorius Petras Da
gys, Antanas Sodaitis ir Juozas Petrėnas. Dėl įvairių priežasčių iš 
tos originalios redakcijos 1969 m. beliko tik Juozas Petrėnas.

Buvo sudarytas naujas redakcinis kolektyvas iš Juozo Petrėno, 
Antano DirŽio ir Algirdo Budreckio. Siam suvažiavimui savo rank
raščius Prezidentui įteikė A. Budreckis ir Ant. Diržys. Paprašęs 
balso, autorius A. Diržys pareiškė, kad istorija bus didelis nariams 
ir veikėjams paminklas ir kad reikia istoriją išspausdinti geram po
pieriuje, kuris išsilaikys bent 100 metų. Prezidentas Dargis auto
riams už įdėtą darbą padėkojo.

J. Mileriūtei įnešus, A. Chaplikui parėmus, nutarta, kad Pild. 
Tarybos vardu SLA Sekretorius praneš, registruotu raštu, trečiajam, 
posėdy nedalyvaujančiam, SLA istorijos autoriui, jog jis privalo pri
statyti Prezidentui savo istorijos dalį iki S. m. gruodžio 15 d. Mini
mam autoriui neištesėjus šio parėdymo,istorijos komisija įgaliota su
rasti naują autorių darbui' atlikti.

27. Rytų nuosavybių komisiją sudaro D. D. Dargis ir A. Budrec^ 
kis. Jos vardu raportą išdavę sekretorius A. Budreckis. Raštinės 
ir koridoriaus dažymą Žvydrla spalva atliko Dunrite Painting Co. 
Naują skylight ir išėjimo į stogą dangtį įrengė Matus Roofing Co. 
Tvirtas medžio duris priemenėje įstatys Vytautas Kidolis. Sekreto
rius pastebėjo, kad nežiūrint, kad tie rangovai davė sutikimus darbą . 
atlikti jau rugpiūčio mėnesy, dažymas ir įrengimas buvo atliktas vos 
savaitę prieš Pild. Tarybos suvažiavimą.

E. Mikužiūtei įnešus, S. Briedžiui parėmus, Pildomoji Taryba 
vienbalsiai priėmė Rytų Nuosavybių komisijos raportą ir atliktus dar
bus ratifikavo.

28. Upon the motion by A. Chaplikas, seconded by J. Miller, on 
October 24, 1971 the Executive Board of the Lithuanian Alliance of 
America unanimously decided to close the Dividend Account ( Account 
No. 2-306-587, in the Girard Bank, Philadelphia, Pa.) and to trans
fer the balance of $1,750.79 to the Mortuary Account of the Lithuanian 
Alliance of America. Furthermore, it is resolved that this Amount of 
$1,750.79 be placed in the National Foundation of the Lithuanian 
Alliance of America.

29. E. Mikužiutei įnešus, A. Chaplikui parėmus, Pildomoji Ta
ryba ratifikavo 1971 m. rugpiūčio 30 d. krivulę skirti Kristinai Jan- 
Causkaitei $200 stipendiją ir t. p. datos krivulę skirti Eglėi~JW5kaitei 
$200 stipendiją ir pavedė SLA Sekretoriui A. Budreckiui daryti sti
pendijų išmokėjimus iš Moksleivių Fondo.

30. Investmentų Komisiją sudaro: P. P. Dargis, J. Budreckis 
ir E. Mikužiutė. Komisijos vardu E. Mikužiutė išdavė raportą.

Dr. S. Biežiui įnešus, S. Briedžiui parėmus, investmentų komi
sijos raportas buvo priimtas ir komisijos atlikti darbai ratifikuoti.

31. Sekretorius A. Budreckis pranešė apie Miami Beach seimui 
pasiruošimą. Jis ir perskaitė 1972 m. SLA seimo rengimo komiteto 
pirmininkės Edwinos Yankuvienės laišką, kad Š. m. spalio 10 d. įvy
ko rengimo komiteto posėdis ir kad tuo metu į komitetą papildomai 
įstojo A. Aleknos, L. Bukaveckai, J. Guzauskienė, B. Pivaronienė, 
A. Noreika, F. Rodgers ir H. Verbelienė.

a) E. Mikužiutei įnešus, J. Milleriutei parėmus, Pild. Taryba 
nutarė suruošti priėmimą 1972 m. seimo metu ir jame paminėti SLA 
85 metų sukaktį pirmąją seimo dieną vakare, vietoje delegatams duoti 
dovanėles.

b) A. Chaplikai įnešus, J. Milleriutei parėmus, buvo nutarta 
SLA 85 metų sukakčiai minėti reikalus pavesti Prezidentui ir Sek
retoriui.

Apie galimybes gauti nuolaidas skrendant į Miami Beach kalbėjo 
J. Mileriūtė. Jai buvo pavesta ir toliau rūpintis kelionės reikalais ir 
savo informacijas perduoti SLA Sekretoriui.

32. Tam reikalui sudarytai komisijai rekomenduojant, A. Chap
likui įnešus, J. Mileriūtei parėmus, SLA Pild. Taryba nutarė pa
tenkinti E. Miklo prašymą. Taip pat buvo pavesta teisiniam patarėjui 
paruošti atitinkamą dokumentą,

33. Sekretorius A. Budreckis perskaitė Jono Glemžos prašymą.
Dr. S. Biežiui įnešus, E. Mikužiutei parėmus, buvo nutarta įsi

gyti tam tikrą skaičių J. Glemžos knygos "Žemės Ūkio gamybinė 
kooperacija Nepriklausomoje Lietuvoje", kai knyga bus išspausdinta.

34. Prezidentas P. Dargis perskaitė Ant. Sukausko prašymą.
Dr. Biežiui įnešus, A. Chaplikui parėmus, buvo nutarta paskirti 

$15 už garsinimą 200 kuopos programėlėje ir prie to 200-tai kuopai 
skirti $50 auką.

35. Sekretorius A. Budreckis perskaitė Valentinos Minkuvienės 
prašymą.

Dr. S. Biežiui įnešus, S; Briedžiui parėmus, nutarta šiuo metu 
nepatenkinti V. Minkuvienės prašymo.

36. Dr. S. Biežiui įnešus, A. Budreckiui parėmus, buvo nutarta 
Kalėdinių švenčių proga paskirti atatinkamą sumą iš Tautiškų Centų 
Fondo draugiškai spaudai.

37. SLA paliudijimo Nr. 62055 reikalu, A. Budreckiui įnešus, S. 
Biežiui parėmus, buvo nutarta duoti papildomą $250 V-3 apdraudą, 
prisitaikant dabartinėms poilsiui sąlygoms.

38. Sekretorius A. Budreckis perskaitė G. Karoso pasiūlymą, 
jog sutiktų patalpinti savo redaguojame "Lietuvių Jaunimo Informaci
jos Biuleteny" visą puslapį apie Susivienijimą ir kad tai padarytų su
sitartus su SLA vadovybe, jei SLA padengtų dalį biuletenio pašto iš
laidų.

E. Mikužiutei įnešus, A. Budreckiui parėmus, buvo nutarta pa
skirti $100 "Lietuvių Jaunimo Informacijos Biuletenio" pašto išlai
doms padengti ta sąlyga, kad tame biuletenyje tilptų SLA centro pa
ruoštas puslapio dydžio tekstas.

39. Prezidentas P. Dargis ketvirtąją sesiją uždarė 5 vai, 30 min. 
popiet, pranešdamas, kad penktoji sesija prasidės rytoj, 10 vai. ryto, 
toje pačioje vietoje.

Penktoji sesija
40. Prezidentas P. P. Dargis atidarė Pildomosios Tarybos penk

tąją sesiją 1971 m. spalio 25 d. 11 vai. ryto. SLA centro patalpose, 
New Yorke.

41. Sekretoriui A. Budreckiui atlikus vardošaukį, paaiškėjo, kad 
visi Pildomosios Tarybos nariai dalyvauja sesijoje ir sudaro kvoru
mą. Posėdy taip pat dalyvauja p. Ona Biežienė.

42. Sekretorius A. Budreckis Žodžiu pranešė apie SLA Lietuviš
kos šeimos Vajaus eigą. Jį papildė Prezidentas P. Dargia ir Dakta
ras kvotėjas S. Biežis.

A. Chaplikui įnešus, J. Miller parėmus, buvo nutarta užbaigti 
Lietuviškos šeimos Vajų 1971 m. gruodžio 31 d. ir tuo tarpu neskelb
ti šiais metais Kalėdinio Vajaus.

43. Apsvarsčiusi visus pasiūlymus ir pastabas, SLA Pildomoji 
Taryba vienbalsiai nutarė priimti sekančias naujo vajaus taisykles:

a) Naujas vajus bus pavadintas SLA 85 metų Vajus ( The SLA 
85th Anniversary Drive).

TĖVYNE, 1972 m. vasario 18 d. ii



PROTOKOLAS - 8
b) SLA 85 metų vajus oficialiai prasidės 1972 m, vasario 1 d.
c) Visos buvusio Lietuviškos šeimos vajaus taisyklės tebegallos 

ir naujam vajui.
d) Susivienijimo 85 metų sukakties proga visoms reguliarioms 

* medical ir non-medical rūšims - bus 20% nuolaida pirmųjų metų 
duoklių, o pradedant su antraisiais metais bus pritaikytos normalios 
duoklės.

e) Tie patys prizai, kurie siūlomi Lietuviškos šeimos vajuje, 
bus siūlomi naujame vajuje.

f) Vajaus komisijai bus pavesta tartis su lietuvių kilmės apdrau- 
dos bei nuosavybių agentais.

g) Vajaus komisijai bus pavesta išstudijuoti naujus apdraudos 
planus ir apie juos pranešti Pildomąją! Tarybai per sekantį Pild. Ta
rybos suvažiavimą.

h) 1 none MD apdraudos skyrius nariai bus priimami iki 60 metų 
amžiaus.

Dr. S. Biežiui įnešus, J. Mileriutei parėmus, viršminėtos gairės 
buvo Pild. Tarybos vienbalsiai priimtos.

44. Dr. Biežiui įnešus, A. Chaplikui parėmus, Pildomoji Taryba 
pavedė SLA sekretoriui paruošti naują informacinę brošiūrą apie SLA 
anglų ir lietuvių kalbomis.

45. x E. Mikužiutei įnešus, Dr. Biežiui parėmus, buvo nutarta ne
priimti agentūros plano narių gavimo reikalu.

46. Pildomosios Tarybos įgaliotinė Ona Biežienė davė išsamų 
raportą apie SLA 63 kuopos stovį. Teko tikrinti 63-čios kuopos re
kordus su centro rekordais ir nustatyti, kur trukumai. Prez. Dargis, 
Pildomosios Tarybos vardu, padėkojo p. Biežienei už įdėtą darbą. 
A. Chaplikui įnešus, A. Budreckiui parėmus, įgaliotinės Biežienės 
raportas buvo priimtas ir įgaliojimas sutvarkyti 63 kuopos rekordus 
pratęsiamas kol visi rekordai bus patikslinti.

47. In pursuance to the recommendation of the Pennsylvania State 
Insurance Department examiners concerning elections to the Supreme 
Executive Board, upon the motion of Stephen Bredes, which was se
conded by Alexander Chaplikas, the Executive Board of the Lithuanian 
Alliance of America adopted the following resolution on October 25, 
1971, to wit:

RESOLUTION

RESOLVED that commencing with the 1972 Elections all duly elec
ted officers and directors to the Supreme Executive Board shall be 
required to swear and sign a written Oath of Office, which upon nota
rization shall be deposited with the election records kept in safekeep
ing by the Supreme Secretary, and Furthermore be it

RESOLVED that the following written Oath of Office be adopted: 
OATH OF OFFICE

State of .................................
County of........................... ...

S. S.:

I,.................................................... ... . .heretofore elected to the
office of . ............................................. in the Lithuanian Alliance of
America, and whose election and designation to hold such office was 
duly confirmed by the Supreme Assembly of the Lithuanian Alliance of 
America at its Convention held on. . . .day of. ..... 19. . . , 
in the city of..................................being duly sworn, Cepose and say:
that I am a citizen of the United States and reside at........................... ;
that I am over the age of 21 years, and that I will faithfully and hon
estly discharge the duties of........................................in the Lithuanian
Alliance of America.
Sworn to before me, this

................. day of .

Notary Public

48. Prezidentas P. Dargis uždarė penktąją sesiją 1 vai. popiet, 
pranešdamas, kad šeštoji sesija įvyks 1 vai. 30 min. popiet toje pa
čioje vietoje.

Sestoji sesija
•

49. Prezidentas P. Dargia atidarė šeštąją sesiją 1971 m. spalio 
25 d. 1 vai. 30 min. popiet SLA centro patalpose, New Yorke.

50. Sekretoriui A. Budreckiui atlikus vardošaukį, paaiškėjo, kad 
šeštojoje sesijoje dalyvauja visi Pildomosios Tarybos nariai ir suda
ro kvorumą.

51. A. Chaplikui įnešus, E. Mikužifltei parėmus, Pildomoji Tary
ba vienbalsiai nutarė įgalioti Prezidentą ir Sekretorių, kad jie rūpin
tųsi TĖVYNES išleidimo visais reikalais, turint mintyje taupumą, 
būtent: surasti ir tinkamiausią laikraščiui spausdinti vietą ir nustaty
ti laikraščio pasirodymo dažnumo ir redagavimo reikalus.

lt

52. Sekretorius A. Budreckis pranešė, jog beveik neįmanoma 
gauti apdraudę prieš vagystes, kadangi reikėtų didelį pinigą išleisti, 
kad namas galėtų patenkinti draudimo bendrovės visus saugumo rei
kalavimus.

E. Mikužiutei įnešus, A. Chaplikui parėmus, Pildomoji Taryba 
pavedė Prezidentui ir Sekretoriui ieškoti priemonių centro patalpoms 
apsaugoti nuo apiplėšimų pasikartojimo ir stengtis įsigyti SLA centro 
patalpoms apdraudę prieš vagystes.

53. Upon the motion of Algirdas Budreckis, seconded by Alexan
der Chaplikas, the Executive Board of the Lithuanian Alliance of 
America, during its October 23, 1971 meeting adopted the following 
resolution:

RESOLVED that the Executive Board of the Lithuanian Alliance of 
America, during its annual meeting in 1972, determine the payment 
of such dividends as the 1971 annual statement earning and/or surplus 
warrant.

54. Prezidentas Dargis pranešė, .kad Amerikos Lietuvių Tarybos 
metinis suvažiavimas įvyks š. m. lapkričio 13 d. ir 14 d. Chicagoje. 
Susivienijimui atstovaus Povilas Dargis, Ephrosine MikuŽiutė ir Al
girdas Budreckis.

55. Prezidentas Povilas Dargis pranešė Pild. Tarybai, kad'SLA 
nominacijos į Pildomosios Tarybos urėdus įvyks 1971 m. gruodžio 
mėn. Nominacijų laikas - vienas mėnesis, 31 diena. Pradedant 
gruodžio-December 1 d. ir baigiant gruodžio-December 31 d. Visi 
.nominacijų blankai ir balotai turi būti atsiųsti SLA centrui nevėliau 
1972 m. sau šio-January 6 d.

Pagal konstituciją trys kandidatai, gavę didžiausią balsų skaičių 
nominacijose, bet nemažiau kaip 3% visų nominacijų balsų, bus įrašy
ti į rinkimų balotą visuotinam balsavimui 1972 kovo-March mėnesyje. 
Norintieji paskelbti Tėvynėje pavardes ir urėdus, į kuriuos kandida
tuoja, tegali taip padaryti tik vieną mėnesį prieš nominacijas ( No
vember) .

Pild. Taryba pavedė SLA Sekretoriui išspausdinti ir išsiuntinėti į 
kuopas visą nominacijų literatūrą ir balotus.

56. Sekretorius A. Budreckis pareferavo apie Standard Data 
Corporation Service pasiūlymą kai kurias knygvedybos funkcijas atlikti 
su skaičiuotuvais-kompiuteriais.

E. Mikužiutei įnešus, Dr. S. Biežiui parėmus, Standard Data 
Corporation pasiūlymo svarstymas buvo atidėtas. Taip pat buvo pa
vesta Prezidentui ir sekretoriui pastudijuoti kitų aptarnavimo kom
piuteriais bendrovių pasiūlymus ir apie tai pranešti Pild. Tarybai.

57. Prezidentas P. Dargis davė išsamų pranešimą apie federali
nę algų ir kainų kontrolę. Buvo aptarti tarnautojų algų ir naujų tar
nautojų pasamdymo reikalai, vadinamos kontrolės šviesoje. Pildo
moji Taryba pakartotinai pavedė Prezidentui ir Sekretoriui tvarkyti 
naujų tarnautojų reikalus.

58. SLA paliūdijimo Nr. 023879 reikalų E. Mikužiutei įnešus, J. 
Mileriūtei parėmus, nutarta, kad atsižvelgiant į velionies amžių ir 
ilgalaikę SLA narystę, pomirtinę išmokėti pilnoje sumoje pašalpgavei.

59. SLA Prezidentas P. P. Dargis padėkojo visiems Pildomosios 
Tarybos nariams už nuoširdų ir sklandų bendradarbiavimą. Jis pa
reiškė padėką ponioms Biežienei ir Sperauskienei už talką Pild. 
Tarybos suvažiavimo metu.

Prezidentas Dargis uždarė šeštąją ir paskutinę sesiją ir kartu 
Pildomosios Tarybos sų^tžiavimą 4 vai. po pietų. Suvažiavimas už
baigtas Amerikos ir Lietuvos himnais.

POVILAS P. DARGIS, PREZIDENTAS
ALGIRDAS BUDRECKIS, SEKRETORIUS

SVARBU AŠTUONIS KARTUS, SVARBU IR DAR DAUGIAU KARTU
SVARBU, mielieji SLA nariai ir narės, kad artėjančiame neeiliniame 

57-ajame SLA Seime sėkmingai išgyvenusios 85-rius metus organiza
cijos veiklą tinkamai apvainikuotume:

SVARBU, kad visos SLA kuopos pasistengtų kuodaugiausiai išrinkti 
delegatų dalyvauti SLA Seime birželio 26-30 dienomis Miami Beach.

SVARBU, kad kiekvienas SLA narys, pradėdamas organizacijos gar
bingos veiklos 86-tuosius metus, pasistengtų gauti naujų narių.

SVARBU, kad SLA nariai pagelbėtų ir kitoms patrijotinėms organi-^ 
zacijoms jų veikloje lietuvybei stiprinti. Bet taip pat labai--

SVARBU kitų organizacijų veikėjams apibudinti mūsų organizacijos 
garbingą praeitį, iškelti jos didžius darbus praeityje ir siekius ateity.

SVARBU, kad SLA apskritys, visos kuopos ir nariai įsijungtų į mūsų 
didžiausios, turtingiausios ir plačiausią tinklą išeivijoje turinčios or
ganizacijos naujiems nariams gauti vajų, kad pasistengtų tą lietuvybei 
stiprinti tinklą dar išpl ėsti, Įsteigti kuopų, tose vietovėse kur jų dar 
nėra. Lietuviams migruojant, vienos kolonijos stiprėja, kitos silpnėja. 
Įjunkime į SLA veiklą ir naująsias kolonijas.

SVARBU, kad kuopos pasistengtų | šį Seimą atsiųsti ir daug savo 
kuopų veikėjų - veteranų. SLA Seimo proga, dalyviams tuo melų laiku 
atseis visai nebrangiai atostogauti. Mums, SLA veikėjams svarbu duo
ti progos mūsų veteranams su mūsų jaunimu pabendrauti.

Pagaliau SVARBU, kad galintieji pasirinkti atostogoms laiką, tepa
sirenka atostogauti birželio mėn. pabaigoje prieinamiausiomis kaino
mis SLA parinktame viešbutyje ir svečiais būti ne tik SLA Seime, bet 
ir SLA ruošiamose Įdomiose socialinėse pramogose.

JONAS VALAITIS
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SVEIKATOS SKYRIUS
ŠĮ SKYRIŲ VEDA SVEIKATOS KOMISIJA:

Dr. Petras Zalatoris Dr. A. Gussen

VENERŲOS LIGOS ŽENGIA PIRMYN
RAŠO DR. A. J. GUSSENAS

IŠMOKAMOS APDRAUDOS

Neretai dantų gydytojas 
sifilio ligų pirmiau pastebi 
negu medikas. Apdairus dan
tų gydytojas, darydamas bur
noje dantų diagnozę, suranda 
sifilio ligos simptomų: gomu
ryje, ryklėje, liežuvio Šonuo
se ir lūpose.

Sifilio liga labai biauri ir 
užkrečiama. Ji taip pat yra 
ir paveldima iŠ anksčiau sir
gusių sifiliu tėvų. .

Sifiliu apsikrečiama per 
lytinius santykius, ypač gatvių 
pakampėse ir nesvariuose 
prostitucijos urvuose. Bet 
sifiliu apsikrėsti galima ir be 
lytinių santykių: nuo sifilitiko 
paliestų daiktų arba su juo 
sergančiu bučiuojantis. Daž
nai juo apsikrečia vieSųjų 
įstaigų patarnautojai, valgyk
lose valgių padavėjai, svečiai 
gerdami iŠ stiklinių, puode
lių, valgydami nuo peilių, 
Sakučių ir net servetėlių ir 
rankSluosčių!

Užsikrėtus siflliujo baci
los, vadinamos spirochetes, 
greitai įsibriauna į kūno vi
daus organizmų ir sparčiai 
dauginasi, taip, kad per Še
šias savaites sifiliu apkre
čiamas visas kūnas ir kraujas.

Dažnai sifiliu apsikrečia 
dantų gydytojai, chirurgai, 
barzdų skutėjai ir masažuoto
jai.

Paveldėtų sifilį kūdikiai 
gauna nuo sergančių motinų, 
kurios pirmiau jį tūrėjp arba 
užsikrėtė lytinių santykių mo
mentu.

Dažnai būna, kad toki kū
dikiai užgimsta invalidai, ir 
už tėvų nuodėmės turi kentėti. 
Gerai, kad toki kūdikiai neil
gai begyvena. Gamta gerai 
daro, pasalindama tokius iS- 
sigimėlius ir tuomi jiems ir 
jų tėvams sumažina kančias.

Sifilio simptomai pastebi
mi burnoje ant gleivinių plė
vių, kurių kraštai rausvi ir 
patinę, po liežuviu, gomuryje, 
apie migdolus lūpose, ryklėje, 
dantų dėsnų ir kitose gleivinių 
plėvių vietose.

Nūdien surinktų statistikų 
duomenys rodo, kad sifilis 
turi tendencijos plėstis ne tik 
kitur, bet ir Amerikoje, čia 
dvylikoje valstijų buvo užre- 
korduota apstus sifilio susir
gimų kiekis.
TEvYNB, 1972 m. vasario 18 d.

Amerikoje nūdien sifiliu 
sergančių yra labai daug ir jų 
skaičius didėja, nėr mažėja. 
Daugiausia gonorrhea ir sifi
lio ligos plinta tarpe jaunuo
lių tarpe 16 ir 22 metų.

1970 metais Chicago je 
buvo užrekorduoti 2,475 jau
nuoliai užsikrėtę sifilio liga. 
Jie tuja liga apsikrėtė dar 
lankydami vidurines mokyklas.

Board of Health Chicagoje 
surinkti duomenys rodo, jog 
1970 metais veneriškomis fi
gomis susirgimų užrekorduo- 
ta 46,512. Didžiuma susirgu
sių - jaunuoliai tarpe 18 ir 24 
metų. O kiek jų nebuvo už- 
rekorduota? Sveikatai tirti 
centrai sako, jog susirgimų 
vien Chicagoje buvo 12O5 241 
O kur kiti miestai?

Juodveidžiuose labai pa
plitusi gonorrhea, o baltvei- 
džiuose sifilis. Gonorrhea 
naikina regėjimų, o sifilis su
kelia beprotystę, širdies su
trikimus ir . . . mirtį.

Liga nėra jau taip lengvai 
pagydoma kaip kai kas mano!

Brangieji, saugokimės šių 
ligų! Labiausiai saugokime 
jaunuolius-les. Jiems išaiš
kinkime prie ko priveda lan
kymas prostitucijos urvų!

Jtairiarankiai - sunkių gimdymų pasekmė?
Ilgą laiką kairiarankišku- 

mas buvo laikomas trūkumu, 
kurį reikia šalinti. Tėvai 
stengdavosi savo kairiarankius 
vaikus mokyti viską daryti 
"teisingąja ranka".

Dabar kairiarankiai nebe- 
verčlami dirbti dešine'ranka, 
tačiau šios anomalijos prie
žastys kaip ir anksčiau neaiš
kios. Mėginimai aiškinti pa
veldimumu ar nervų sutriki
mais buvo atmesti.

Kanados psichologas P. 
Bekenas kitaip aiškina šios 
anomalijos priežastis. Pa
stebėta, kad kairiarankių vyrų 
daugiau, negu moterų, taip pat 
ir dvynių, negu kitų vaikų. 
Abiem šioms kategorijoms 
būdingas didesnis mirtingu
mas gimstant ir ankstyvoje 
vaikystėje. Taigi paaiškėjo, 
kad šį faktą galima su sieti su 
šokais, kuriuos vaikas patiria 
gimdamas. Sunkiausi gimdy-

Vasarlo 5, 1972

IŠMOKAMOS APDRAUDOS

KAZYS VENCKUS,'55 ftp., W. 
Pullman, Ill., gimęs Lietuvo
je. Prie SLA prisirašė 1916 
m. spalio 1, mirė 1971 m. 
gruodžio 2. Apdrauda išmo
kėta velionio sūnui Kazimer 
Venckus.

DB. JUOZAS LAUKAITIS, 64 
kp., Baltimore, Md., gimęs 
Baltimore, Md. Prie SLA 
prisirašė 1932 m. balandžio 
8. Apdrauda išmokėta velio
nio žmonai Alma Laukaitis.

JOSEPH A. GILLETTE, 158 
kp., Springfield, UI., gimęs 
Biverton, UI. Prie SLA pri
sirašė 1960 m. birželio 30. 
Apdrauda išmokėta velionio 
vaikams Joseph ir William 
Gillette.

MIKAS RAČKAUSKAS, 158 
kp., Springfield, Hl., gimęs 
Lietuvoje. Prie SLA prisira
šė 1925 m. balandžio 5, mirė 
1971 m. gruodžio 12. Ap
drauda išmokėta velionio 
žmonai Konstancijai Račkaus
kienei.

VISO $2,576.00

Vasario 12, 1972

IŠMOKAMOS APDRAUDOS

ALBERTAS RAČKAUSKAS, 
211 kp., Mahanoy City, Pa., 
gimęs Mahanoy City, Pa. 
Prie SLA prisirašė 1929 m.

mai paprastai būna pirmasis 
ir paskutinysis. Turi reikš
mės ir motinos amžius. Taigi w ■
dažniausiai kairiarankiai yra 
vyriausi ir jauniausi Šeimos 
vaikai,

šių nuomonę patvirtino 
universiteto studentų apklau
sa: didžioji kairiarankių dalis 
buvo pirmieji ir paskutinieji 
šeimos vaikai.

MIRĖ
Sausio 29 d. mirė ir vasario 3 

d. Holy Sepulchre kapinėse palai
dotas Ilgametis SLA 352 kuopos 
narys Leonas Slančauskas.

Buvo gimęs 1888 metais Rudiš
kiuose, Joniškio valsč. Į Amerikę 
atvyko 1913 metais. Pirmame Pa
sauliniame kare tarnavo Ameri
kos kariuomenėje, dalyvavo Pran
cūzijoje ir Rusijos miesto Arka n- 
gelako blokadoje. Ten buvo sužeis
tas. Gyvendamas Jackson, Mich, 
suorganizavo SLA kuopa. Paskuti
niuoju laiku gyveno M11 vendą Įėję, 
Mich. ir priklausė SLA 352 kp.

Liko žmona Ona, sūnus Leonas 
ir dvi vaikaitės.

vasario 3, mirė 1972 m. sau-* 
si o 25. Apdrauda išmokėta 
velionio seserei Anna Burza.

ZOFIJA VAITONIENE, 333 
kp., St. James, L. I., N. Y., 
gimusi Lietuvoje. Prie SLA 
prisirašė 1928 m. birželio 24. 
Apdrauda išmokėta velionės 
vyrui Adolfui Vaitoniui.

ELIZABETH VIŠINSKIENE, 
352 kp., Detroit, Mich., gi
musi Lietuvoje. Prie SLA 
prisirašė 1947 m. liepos 6, 
mirė 1971 m. gruodžio 24. 
Apdrauda išmokėta velionės 
dukterei Mary Stanulis.

Viso $ 1,780.00
Nuo pradžios
šių metų VISO $12,260.00

Vasario 5, 1972

IŠMOKAMOS 
LIGOJE PAŠALPOS

W. F. Laukaitis, 64 kp., 
Baltimore, Md. už 11 savai
čių 6 d.

O. Česnienė, 64 kp., Bal
timore, Md., už 12 sav.

J. Špalcauskas, 104 kp., 
Pittsburgh, Pa. už 11 savai
čių 6 d.

N. Morcus, 142 kp., New 
Haven, Conn, už 11 sav. 6 d.

Ch. Kerlavage, 304 kp., 
Buffalo, N. Y. už 11 sav. 6d.

VISO $320.00

Vasario 12, 1972

IŠMOKAMOS
LIGOJE PAŠALPOS

i

A. Malkeikienė, 50 kp., 
Binghamton, N. Y. už 11 sav. 
4 d.

A. J. Pask, 131 kp., Nor
wood, Mass, už 3 sav. 3 d.

J. Martinkienė, 192 kp., 
New Kensington, Pa. už 8 sav. 
1 d.

J. Draugelis, 212 kp., 
Kenosha, Wis. už 11 sav. 4d.

A. E. Fawcett, 279 kp., 
Sesser, UI. už 2 sav. 1 d.

J. Ensinas, 328 kuopa, 
Jamaica Plain, Mass, už 12 
savaites.

Viso $ 289.26 
Nuo pradžios

šių metų VISO $1,202.99

SKOME, ILL.
RASTA NEGYVA 

17 M. NORUSYTĖ

Shirley Norulis, 17 m. Nllea 
apskr. North aukit. mokyklos auk
lėtinė rasta negyva savo namuose 
9617 N. Kedvale, Skokie mieste. 
Prie jos lavono rasta miego pi
liulių Ir dar kitę, kurių audėtį tiria 
laboratorija. Mergaitė buvo gabi 
ir gerai mokėal. Ją atrado Jos 
tėvas Ričardas R. Norulis,

13



DESTINATION: SLA MIAMI BEACH CONVENTION JUNE 26^30
FLORIDA HISTORIC HIGHLIGHTS

1500 - Coast first mapped by 
Gaspar C orte-Rea lę,.

1545 - First white man to land 
was Escalante De Fontaneda.

1657 - Menendez established 
first white settlement.

1771 - Governor Patrick Tonyn 
brought in first white settlers.

1838 - Dr. Henry Perrine es
tablished first experimental fruit 
farm, Later killed by Indians.

1856 - William Wagner took up 
first homestead in Miami.

1866 - Charles M. Lum built 
first home on Miami Beach.

1888 - First public school was 
a driftwood cabin.

1895 - Miami townsite laid out 
and Julia Tuttle contracted with 
Henry M. Flagler to bring first 
railroad to Miami.

1896 - Miami incorporated as a 
city with 343 registered voters. 
John B. Reilly became first may
or. First train came to Miami 
and the famous Royal Palm Hotel 
started. First newspaper was the 
“Miami Metropolis’’ now the 
“Miami News.”

Official Announcement
to the Lodges and Members

March 1, 1972 is the beginning of the voting for the Execu
tive Board of Directors of the Lithuanian Alliance of America. 
The members of SLA must elect the: President, Vice-Presi
dent, Secretary, two trustees and the Medical Examiner.

TIME OF VOTING - one month - 31 days, beginning March 
1, 1972 and ending March 31, 1972. All voting forms and 
ballots must be mailed to the Central Office not later than 
March 5, 1972. Voting forms and ballots received after this 
date will not be accepted.

NOTICE: Voting must take place in one month at a Lodge 
meeting - The Month of March.

VOTING PROCEDURE: All the members of the Board must 
be elected at general elections. At the meeting where the elec
tions will be held, every member in good standing will receive 
from the Lodge officials a printed VOTING BALLOT. On the 
ballot the members are required to mark a cross (X) at the 
name of the candidate, which he is to elect to the Board of 
Directors of the Lithuanian Alliance of America ( SLA).

In case a member would have difficulties to fill out a ballot, 
he can request assistance of the Chairman or Secretary to read 
the names of the candidates, and to the members requirements, 
fill out the ballot. Nevertheless, the ballot must be placed by 
the member himself.

At the end of voting at that same meeting a special com
mittee appointed by the chairman collects the ballots, counts 
the votes and publicly announces the results of the voting to the 
meeting.

DUTIES OF THE LODGE SECRETARIES: The Secretaries 
of the Lodges are Tequired to fill out the Voting Report Form 
No. 1, indicating, the Lodge Number, City, State, how many 
members attended the meeting, how many voted, how many re
frained from voting, and the number of votes each candidate 
received. * _

After the form has been properly filled out, officials of the 
Lodge must sign this form and together with all the VOTING 
BALLOTS, in presence of the membership, place them in a 
envelope marked VOTING, and post it the same evening in the 
Mafi Box.

DUTIES OF LODGE OFFICERS: To avoid any misunder
standings, the Lodge officers are requested to follow strict 
rules and regulations of the Constitution of the Lithuanian 
Alliance of America ( SLA): to see that the voting would be 
conducted honestly that votes would be cast only by those mem
bers of the Lithuanian Alliance who are in good standing, for 
six months and have attended Lodge meetings regularly.

NOTICE: Voting must be carried out in accordance with 
regulations set above. Voting held in any other manner will be 
considered illegal and will be rejected in the final count.

EXECUTIVE BOARD OF LITHUANIAN ALLIANCE
P. P. DARGIS • President
A. CHAPLIKAS * Vice-President
ALGIRDAS BUDRECKIS - Secretary 
EUPHROSINE MIKUŽIS - Treasurer 
S. BREDES, JR. • Trustee 
JOSEPHINE MILLER • Trustee 
DR. S. BIEZIS • Medical Examiner

14

PLACES TO SEE IN MIAMI BEACH
FAIRCHILD 

TROPICAL GARDENS

Founded by Colonel and Mrs. 
R. H. Montgomery, named for Dir. 
David Fairchild, plant explorer. 
The largest tropical botanical 
garden in the U. S., located on 
Old Cutler Road, South MiamL 
By sightseeing bus or by bus to 
South Miami and taxi from there 
to the gardens. $1.00 admission 
fee to graounds which are open 
all year around. Garden closed 
Mondays. Phone 667-1651.

MIAMI WAX MUSEUM

. At Biscayne Blvd. (U. S. 1) and 
N. E. 139th Street, Miami. Over 
40 exciting life-size dioramas 
recreating events of Florida and 
U. S. history, from Columbus to 
the Astronauts. All recreated 
in life like wax sculptures, fully 
explained by a continuous recor
ded tour. Starts anytime from 
9:30 a. m. to 9:30 p. m. dally. 
Sundays 12:30 p. m. to 9:30 p. m. 
Admission charged. Phone 945- 
3641.

PARROT JUNGLE

Located at 11000 South Red 
Road (57th Avenue, Miami). Many 
varieties of parrots and other 
rare tropical birds displayed in 
lush jungle aviary. Entertainment 
by performing Macaws, Parrots 
and Cockatoos in the new 500 seat

amphitheatre. Over 100 parading 
flamingos. Open year round 9:30 
a. m. to 5 p. m. Admission 
charged. Phone 661-3636.

SEAQUARIUM

On Rickenbacker Causeway 15 
minutes from downtown Miami. 
Home of Hugo, the Killer Whale, 
and of movie and TV star Flip
per. World-famous performing 
porpoises and sea lions. 10,- 
000 colorful fish and marine ani
mals within this 60-acre land
scaped tropical marine paradise. 
Extra - Scenic Monorail and 
Hydrofoil boat rides. Open year 
round 9 a. m. - 5 p. m. Adults 
$2.50; Children 6 through 14, 
$1.10. Phone 361-5703.

VIZCAYA

Located at 3251 South Miami 
Avenue, Miami. Vizcaya, Dade 
County Museum, Authentic Euro
pean palace and formal gardens 
containing furnishings and genui
ne works of art, all brought here 
by the late James Deering. Open 
year around 10 a. m. to 5 p. m.

TEMPERATURE in Miami Beach 
is comfortable and pleasant at 
all times. In winter temperatures 
average 68 degrees, in summer 81. 
Surf temperature is always above 
68 degrees.

TĖVYNĖ, February 18, 1972



LIETUVOS ŽURNALISTLĮSĄJUNGOS

VEIKLOS GAIRĖS

1) . Naujoji LŽS centro valdyba savo veiklą pradeda Jauna
mo metų išvakarėse. Perėmę pareigas iš buvusiosios valdy
bos, radome Sąjungą įstatytą į darbingą kelią, kuriuo ir mes 
ryšimės eiti, kreipdami dar didesnį dėmesį į jaunimą, kad ga
lėtume išugdyti naujų spaudos darbuotojų.

Šiam tikslui steigiamas Dr. Petro Daužvardžio . Spaudos 
Fondas, iš kurio premijomis bei stipendijomis skatinsime jau
nimą studijuoti žurnalistiką, lietuviškai rašyti, pamilti savąją 
spaudą ir joje bendradarbiauti. Norėdami paruošti naujų žur
nalistų, esame pasiryžę organizuoti paskaitas bei kursus ir iš
leisti žurnalistikos vadovėlį. Dėkojame Pedagoginiam Litua
nistikos Institutui, kad jame dėstoma ir žurnalistika. Labai 
pageidautume, kad ir lituanistinėse mokyklose būtų atkreiptas 
dėmesys į jaunųjų spaudos darbininkų paruošimą. Labai verti
name jaunimo žurnalus ir jaunimo skyrius įvairiuose laikraš
čiuose. Jiems niekuomet nebus atsakyta visokeriopa žurnalis
tų pagalba.

2) . Kiekvieno darbo pasisekimas daug priklauso nuo visų 
vieningos talkos ir organizuotumo, tad stengsimės į LŽS pri
traukti daugiau naujų spaudos darbuotojų bei palaikyti glaudes
nius ryšius su visais Sąjungos nariais, ir toliau leisdami LŽS 
biuletenį, kurį vis turtinsime ir tobulinsime. Tikimės, kad į 
Sąjungą jungsis visi, kuriems tikrai rūpi čia mūsų skelbiamieji 
tikslai.

Lietuvių Žurnalistų Sąjungoje viešpataus visiška tolerancija 
kiekvienai lietuvių grupei ir kiekvienam asmeniui; į ją priima
mi visokių pažiūrų ir įvairių įsitikinimų spaudos darbuotojai, 
kurie tik rūpinasi lietuvybe ir Lietuvos laisve.

3) . Spauda yra visų pripažinta didelė jėga, galinti ir jung
ti, ir skaldyti. Kad lietuviškoji spauda būtų visų mūsų vieny
bės ir bendro darbo skatintoja, palaikysime glaudžius ryšius 
su visų laikraščių redaktoriais ir radijo bei televizijos vedė
jais. Visi turime kaip galima dažniau susitikti, išsikalbėti, 
išsiaiškinti ir sutartinai dirbti tam pačiam tikslui - Lietuvos 
prisikėlimui. Darysime viską, kiek mūsų pastangos leis, kad 
laisvoji lietuvių spauda laikytųsi spaudos etikos, kad jos pusla
piuose labiau atsispindėtų vienybės dvasia ir nebūtų išsišokimų 
nei prieš atskirus asmenis, nei prieš ideologines grupes. Tuo 
reikalu jau Šiek tiek žygių padaryta, bet bus daroma ir daugiau. 
Vienybės dvasia tejungia visus lietuvius į bendrą kovą prieš 
Lietuvos okupantą, bet ne prieš brolį lietuvį, gyvenantį laisvė
je ar už geležinės uždangos. Šiam tikslui taip pat manome 
ruošti spaudos konferencijas, suvažiavimus, pasitarimus. 
Sieksime, kad visa lietuviškoji spauda vadovautųsi mūsų himno 
žodžiais: "Ir šviesa, ir tiesa mūs žingsnius telydi; vardan tos 
Lietuvos vienybė težydi!"

TAUTINĖSDIRVA
6907 SUPERIOR AVENUE CLEVELAND, 01110 44103

Gausiai iliustruotas laikraštis, einąs 2 kartu J savaitę: - 
trečiadieniais ir penktadieniais.

Prenumeratos kaina metams - $13.00, pusei metų - $7.00.
Susipažinimui - 2 savaites siunčiame nemokamai.

Leidžia Amerikos Lietuvių Spaudos ir Radijo Draugija Viltis.
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PIRMAS IR GERIAUSIAS LIETUVIŲ DIENRAŠTIS AMERIKOJE

NAUJIENOS turi savo korespondentus kiekvienoje didesnėje 
Amerikos lietuviu kolonijoje ir įvairiose Europos bei Pietų 
Amerikos valstybėse.

NAUJIENŲ prenumerata yra tokia: Chlcagoje ir priemies
čiuose netams - $20.00. pusei metų - $11.00, trims mėne
siams - $6.00 vienam mėnesiui $2.00. Kitose JAV vietose 
metams - $18.00, pusei metų - $10.00, trims mėnesiams - 
$5.00, vienam mėnesiui - $1.75. Kanadoje metams - $20.00, 
pusei metų - $11.00, vienam mėnesiui $2.00. Užsieniuose 
metams - $21.00. pusei metų - $11.00, vienam mėnesiui $2.50.

NAUJIENAS gausite, jei pasiųsite čekŲ arba Money order 
tokiu adresu:

1739 S. HALSTED STREET, CHICAGO, ILL. 60608

Keleivis
liti IWAVt-l I W II IMLIAM AN WEEKI V

Aišku, esate girdėję, kad tai laikraštis, kuris jau eina 66 
metus. Jį vieni giria, kiti peikia, bet visi jį mėgsta skaityti.

Keleivis duoda ir teisinių patarimų, jame rasite gražių ap
sakymų bei eilėraščių. Jis turi ir moterų skyrių.

PRENUMERATA: - METAMS - $7.00. « ■ . ' — •
Užsisakykite KELEIVIO 1972 metu kalendorių. Jo kaina $1.50.

KELEIVIS
636 East Broadway 

South Boaton, Maas. 02127

4). Labai prašome visus spaudos bei radijo darbuotojus, 
kad jų skelbiamasis lietuviškas žodis būtų grynesnis ir Svares
nis. Daugiau meilės ir pagarbos mūsų gimtajai kalbai! Ieško
sime priemonių ypač padėti jaunimo laikraščių redaktoriams ir 
bendradarbiams, kad jų leidinių kalba būtų taisyklingesnė. Vi
sus raginame sekti kalbos skyrius, esančius kai kuriuose mūsų 
laikraščiuose ir žurnaluose.

Y

TĖVAS IR SONUS
MARQUETTE FUNERAL HOME 

2533 W. 7 1st STREET, CHICAGO, III.
Telet.: GRoovehlll fi-2345-6

11 *• 1410 SO. 50th AVENUE, CICERO, ILL
■ T.leL: TOwnh.ll 3-2108-t •
I TRYS MODERNIŠKOS KOHYtlOS
I A1KATR AUTOMOBILIAMS PASTATYTI

5) . Kiek mes būsime pajėgūs įvykdyti užsibrėžtus planus, 
labai daug priklausys ir nuo Sąjungos iždo. Tikimės, kad vi
suomenė ir organizacijos mūsų pastangas įvertins ir parems, 
kad atsiras šiems taip reikalingiems darbams mecenatų bei 
rėmėjų. Žurnalistai dažnai dirba tik už ačiū, o kartais dar nė 
to nesulaukia.

6) . Pageidaujame, kad įvairiose vietovėse, kur tik yra 
būrelis žurnalistų, būtų steigiami LŽS skyriai, kurie, drauge 
dirbdami ir pasitardami, galėtų geriau spręsti vietinius reika
lus, o taip pat padėti ir visai Sąjungai, palaikydami ryšius su 
Centro valdyba.

7) . Jeigu atsiras galimybių, stengsimės užmegzti ryšius 
ir su kitų šalių bei tarptautinėmis žurnalistų sąjungomis, kad 
galėtume plačiau paskleisti savo laisvės siekimus, pain
formuoti apie mūsų tautos tragediją ir priminti jos teises į 
nepriklausomybę.

LŽS CENTRO VALDYBA
15TĖVYNĖ. 1972 m. vaatrio 18 d.



MAIRONIO MOKYKLOS ŠVENTE

Sausio 23 d. Apreiškimo parapi
jos salėje {vyko Richmond Hill 
Maironio Lituanistinės mokyklos 
vaiku kaukių balius. J šventę su
sirinko keli šimtai lietuvių. Jau
nųjų lietuviukų buvo apie pusantro 
Šimto, kurie j salę suėjo su {vai
riomis kaukėmis ir atliko progra
mą. Pasirodė Janina Mathews, 11 
metų amžiaus, pasižymėjusi ame
rikiečių televizijoje, kurioje pra
dėjo dirbti būdama 4 metų am
žiaus. Ji ir dabar dirba televizi
joje kaip jaunoji aktorė. Ji yra 
lankiusi lituanistine mokyklą, to
dėl moka lietuvių kalba. Padai
navo lietuvišką ir anglišką dainą 
ir pašoko baletą.

- Lilija Šukytė, Metropolitan 
operos solistė, Šiemet su Miun
cheno opera dalyvaus Londono Co- 
vent Garden operoje, kur atliks R. 
Strausso operoj Capricio Grovie- 
nės vaidmenį.
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I PHILADELPHIĄ, PA 
VASARIO 26 D. ATVYKSTA 
GYVATARAS IŠ KANADOS

Philadelphljoje bus antras ka
nadiečių pasirodymas. Prieš me
tus buvo Gintaro ansamblis iš 
Montreallo.

Gyvatare iš Hamiltono daly
vauja apie 40 asmenų. Jie nese
niai atstovavo Kanadą Prancūzi
joje. Vadove yra Chicagoje Jvyks- 
tančlos tautinių šokių šventės me
ninės dalies vadovė Genovaitė 
Breichmanlenė.

Jaunimas rūpinasi kanadiečių 
sutikimu ir globa.

Koncertas j vyks šeštadienį, va
sario 26 d., 6 vai. vakare, L. Mu
zikinio klubo salėje, 2715 East 
Allegheny Ave.

Koncertui rengti komitetas: P. 
Vaškys, dr. A. Vasys, V. Salšiū- 
nas H. Savickas, H. Misliauskas, 
S. Melnikas, J. Lukas, J. Gaila ir 
K. Cikotas. Komitetui pirminin
kauja J. Lukas, jo padėjėjai dr. 
A. Vasys ir H. Misliauskas^Bi
lietus platinti sutiko: • Marija 
Bigenienė, Agnes Uzacki, p-lė T. 
Shields. - Albina Cebatorienė, 
Vytautas Muraška, Juzė Augaity- 
tė, Juozas Janulaitis, Ponia A. 
Ozalis.

Ilgametis SLA 38 kuopos F in. Sekr. Pranas Dimas perduoda savo pa
reigas ir iždą naujosios kartos atstovui Liucijui Balsiui, dabartiniam 
SLA 38 kuopos Ein. sekr. Kairėje - kuopos pirm. adv. Steponas Brie
dis, kurio raštinėje (37 Sheridan Ave,& Brook lyne) dabar vykau SLA 
38 kp. susirinkimai. Sekantis susirinkimss bus kovo 2 d. 7 vai. vak.

S. Narkėliūnaitės nuotrauka

RADIJO PROGRAMA
APIE LIETUVA^ 
WILKES-BARRE, PA.

Wilks Kolegijos profesorius dr. 
B. Kaslo iniciatyva pradėjo veikti 
šios kolegijos radijo stotyje 
WCLH FM 90.7 mic. bangomis 
lietuvių kultūrinė radijo progra
ma. Su radijo vadovybe sutarta 
šią radijo programą pavadinti 
“Lithuanian Melodies”. Bus per
duodama lietuvių muzika ir trum
pi komentarai lietuvių ir anglų 
kalbomis.

Programos moderatoriais pa
kviesti V. Romas ir Nellie Ba- 
yoras

įspėjame, kad §1 programa bus 
girdima tik FM (90.7 mc bango
mis) kas sekmadienį nuo 6:30 vai. 
vak. Pirmoji programa prasidėjo 
vasario 13 d. Būtų gražu, jei lie
tuviai šios radijo stoties vadovy
bei pasiųstų savo padėkos laiškuti. 

Adresas: * Wilkes College Radio 
Station WCLH FM, Wilkes-Barre, 
PA. 18703.

Lietuviai klausytojai savo pa
geidavimus bei komentarus gali 
siųsti tuo pat adresu pridedant: 
For Lithuanian Melodies.

HOT SPRINGS ARK.
GYVENA 100 LIETUVIŲ

Oras geras, šiltas, švarus. 
Miestas gražus. Namą galima 
pirkti už $8,000 - $10,000 dol. 
Mieste, daug pušų ir kt. medžių, 
atrodo, miškas.

Apylinkėje jau gyvena apie 100 
lietuviškų šeimų, daugiausia, iš 
visur suvažiavę pensininkai.

MIRĖ S. VAITONIENĖ
SLA 333 KP. NARĖ

S LA 333 kuopos narė Sofija Vai- 
tonienė mirė 1972 m. sausio 19 d. 
Palaidota Smithtown kapinėse sau
sio 22. Liko vyras, dvi ištekėju
sios dukterys ir dvi seserys su 
šeimomis.

Vaitonlenė buvo taikaus būdo 
moteris ir visų mylima. Serme- 
nybe, kaip ir laidotuvėse, dalyva
vo didelis būrys jos draugų ir pa
žįstamų. Grabas skendo gėlių vai
nikuose. SLA 333 kuopa ir Long 
Island Piliečių Klubas, kurių na
rė buvo velionė reiškia jos vyrui 
ir giminėms nuoširdžią užuojautą.

PRANE LAPIENE

PRANAS SPŪDIS (trecias iš dešinės) savo gimtadienio proga buvo 
Brooklyn© draugų užkulptas su tortu ir šamnanu. Apsilankiusiųjų tar
pe - A. Žaliaduonis, adv. Stepas Briedis, J. Vilkaitis, M. Vosylkienė, 
Danielius Averka ir kiti. Pranas ir Bronė Spūdžiai yra ilgamečiai Susi
vienijimo nariai. Bronė Spūdienė ypač daug reiškiasi SLA veikloje,. 
Visi apsilankiusieji Spūdžiams linkėjo ilgiausių metų.

S. Narkėliūnaitės nuotrauka

Chicago, III.
REMIA PIRMYN CHORAI

I Pirmyn Choro repeticiją at
silankiusi buvusi šio choro narė, 
p. Barbora Smolelienė, pasidžiau
gė choro atiminiu, darbu ir ener
gija ir “Linksmosios Našlės” pa
statymui paaukojo $100. Pažadėjo 
choro nepamiršti ir ateityje.

Smolelienė nėra turtuolė. Tai 
kukli, bet nuoširdi meno mėgėja, 
geros lietuviškos širdies, mylinti 
dainą ir muziką. Reikia pasi
džiaugti, kad ankstyvesnių ateivių 
tarpe yra tokių žmonių, kurie vi
suomenės, meno ir kultūros rei
kalus stato pirmoje vietoje. Tai 
sektinas pavyzdys. “Linksmąją 
Našlę” Pirmyn statys kovo 4 ir 
5 dienomis Maria Aukštesn. mo
kyklos salėje, Chicagoje.

S. KUDIRKOS GATVĖS NEBUS

SW Herild laikraštis skelbia, 
kad siūlymas 69 gatvę pavadinti 
S. Kudirkos vardu sukėlė opozi
ciją. Protesto peticijoj 201 para
šai. Miesto taryba ir savisaugos 
trafiko komitetas galvoja šaukti 
protestuojančius gyventojus J ro
tušę liudyti. Atrodo, kad S. Ku
dirkos vardu gatvės nebus. Pri
siminkim, kokios vyko kovos dėl 
Pulaski vardo (viena gatvės dalis 
vadinasi Crawford, kita - Pulas
ki). Jei mėras Daley pritartų, gal 
kur kitur S. Kudirkos vardui gat
vę surastų, bet jis neklausys, sen. 
Percy siūlymo.

IV-TOSIOS ŠOKIŲ ŠVENTĖS
INFORMACIJŲ KOMISIJ/1

Laisvojo Pasaulio Lietuvių IV- 
tosios Tautinių Šokių Šventės ra
dijo ir spaudos komisiją sudaro: 
Aloyzas Baronas, Vladas Butė
nas, Emilija Cekienė, kun. Pra
nas Garšva, Jurgis Ja nuša it is, Vy
tautas Kasniūnas, Alfonsas Nakas, 
Petras Petrutls, Algirdas Pu
žauskas.

Pasaulio lietuvių kongreso metu 
Chicagoje rengiami taikomojo 
meno, architektūros, foto literatū
ros leidinių paroda ir filmų fes- 
tuvalis. Parodų menine priežiūra 
rūpinasi dailininkai Al. Kurauskas 
ir R. Mozoliauskas.

Lietuvių žurnalistų sąjungos 
Chicago* skyriaus pirmininkui A ti

tanui Gintneriui mirus, pareigas 
perėmė kandidatas Antanas Sta- 
kėnas. Skyriaus reikalais prašo
ma kreiptis: 2651 West 72 St. 
Chicago, Illinois 60629.

- Sudarytas Detroite Jaunimo 
metų komitetas ir išrinkta valdy
ba: pirm. Jonas Nakas, Kastytis 
Karvelis, Linas Mikulionis, Karo- 
lė Veselkaitė, Irena Svetickaite, • 
Regina Garliauskaitė, Robertas 
Selenis, Aida Smalinskaitė ir Ed
mundas Kasputis.

Atsiųsta paminėti
STASES KLIMAITES fsoprhnas) 
plokštelėje {dainuotos “Lietuvių 
kompozitorių dainų rečitalis”. Ra
seiniuose auginu solistė, akom
panuojant Aleksandrui Kučiūnui, 
yra {dainavusi 14 dainų. Šią mu
zikinę plokštelę išleido 'Lietuvių 
Dienos’ (4364 Sunset Blvd., Holly
wood, Calif.,,90020). Aplankas
piešus Alfonso Dociaus. Kaina 
$5.00.

STASIO YLOS “A Priest in Stutl 
thof* , Human Experiences in the 
World of Subhuman. Authorized 
translation from the Lithuanian 
by Manylands Books, and by Npla 
M. Zobarskas. Introduction by 
Charles Angoff. Published by Ma
nyland Books, Inc. (84-39 90th 
Street, Woodhaven. N. Y. 11421).

DICTIONARIES
WEBSTER

Library size, 1971 edition, brand 
"new, still in box. Cost new *$45.00.

Will Sell for $15
Deduct 10% on orders of 6 or more.

Mell te

NORTH AMERICAN 
LIQUIDATORS 

1450 Niaav. F«N> Mv4.
0w*W^413

Viii»liįi, Hn Ywh 14150
COD orders enclose $1.00 good wdl 
deposit. Pay bolonce pkn COD «h*P- 
pmg on delivery. Be sotitfied on »mpec- 
tion or return within 10 doy* tor full 
refund. No dealer*, each volume spec** 
ficolly stomped not for resale.
Pie MO odd >1 25 pottage and horvUmg 
nKW TOT* 3TOTW RMOBHVS OOO Oppi>C<WW 
toiet tax.
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